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به گزارش فرش ماشینی  چهارمین نمایشگاه بین المللی 
7 بود  قرار  که  کاشان  ماشینی  فرش  وابسته  صنایع 
اسفندماه برگزار شود، لغو و به تاریخ دیگري موکول شد.

صادرنشدن  ماشینی،  فرش  نوآوري  سراي  رئیس 
مجوزهاي محلی براي برگزاري نمایشگاه در تاریخ 7 تا 10 

اسفند را از دلایل لغو آن عنوان کرد.
منصور دیاري افزود: پیشنهاد برگزاري نمایشگاه با یک 
هفته تاخیر در شوراي سیاست گذاري نمایشگاه مطرح 
شد که در نظرسنجی انجام شده، اکثر غرفه  گذاران به 
علت نزدیکی به ماه مبارك رمضان، عید نوروز و مشغله 
زیاد پایان سال شرکت ها، با زمان پیشنهادي مخالفت 

بیست و یکمین دوره جشنواره تولید ملی ـ افتخار ملی با 
حضور مسئولان دولتی و بخش خصوصی با هدف بررسی 
چالش ها و ارائه راهکارهاي مناسب در جهت تقویت تولید 

داخلی و رفع موانع تولید برگزار شد.
نیوز،  از جهان صنعت  نقل  به  ماشینی  فرش  گزارش  به 
جشنواره تولید ملی  ـافتخار ملی هر ساله به بررسی مشکلات، 
چالش ها و موانع موجود در حوزه اقتصاد و تولید از منظر 
تشکل هاي بخش خصوصی می پردازد. همچنین نهادهاي 
دولتی و تشکل هاي بخش خصوصی به ارائه راهکارها و راه

 حل هاي موجود به منظور برطرف کردن موانع کسب و کار و 
ترویج فرهنگ مصرف کالاي ایرانی، پرداخته می شود.

این جشنواره که نخستین گام آن در سال 1382 برداشته شد 
به عنوان نخستین جشنواره حوزه صنعت و معدن کشور 
شناخته می شود و مسولان دولتی و بخش خصوصی در 

اخبار

 تعویق چهارمین نمایشگاه بین المللی

صنایغ وابسته فرش ماشینی
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 بیست و یکمین جشنواره تولید ملی
افتخار ملی برگزار شد؛

تقدیر از ۶ واحد تولیدی نساجی برگزیده

سطوح مختلف در این جشنواره حضور داشتند.
ایجاد تعامل دو سویه میان بخش خصوصی و دولتی

آرمان خالقی قائم مقام دبیر کل خانه صمت در جشنواره 
تولید ملی ـ افتخار ملی گفت: مهم ترین هدف این جشنواره 
سالانه، ایجاد تعامل دو سویه میان بخش خصوصی و 

دولتی در کشور است.
وي افزود: تولیدکنندگان حاضر در این مراسم که نماینده 
بخش خصوصی کشور هستند در حضور دولتمردان و 
تصمیم گیران صنعتی مشکلات و چالش هاي حوزه تولید 

را مطرح می کنند.

کرده و برگزاري نمایشگاه در اردیبهشت ماه سال آینده 
را پیشنهاد دادند.

این  شد  مقرر  نهایتا  گفت:  پایان  در  دیاري  منصور 
نمایشگاه بنا به تصمیم مشترك برگزار کنندگان و غرفه 
گذاران در تاریخ 18 تا 21 اردیبهشت ماه 1403 همزمان 
با هشتمین همایش ملی صنعت فرش ماشینی ایران 
المللی کاشان  در محل دائمی نمایشگاه هاي بین 

برگزار گردد.

خالقی ادامه داد: قدردانی از واحد هاي نمونه و کارآمد 
کشور در این مراسم فرصتی براي معرفی تولیدکنندگان 

برتر کشور است.
دبیرکل خانه صنعت و معدن، رقابتی نبودن بازار در 
برخی از بخش ها، نداشتن ارتباط مستمر با بازار هاي بین 
المللی و نبود تامین نقدینگی را از مهم ترین مشکلات 

صنعت کشور عنوان کرد.
تولیدک�نندگان در بند بانک ها هستند

مرتضی سهل آبادي رییس هیات مدیره خانه صمت ایران 
گفت: تلاش داشتیم بر خلاف دلالانی که دنبال این بودند 
تولید ملی را بی کیفیت جلوه دهند، به دنیا ثابت کنیم 
تولیدات ما می تواند با دیگر کشورها رقابت داشته باشد. 
به این ترتیب امروز در خیلی موارد از اروپایی ها پیش 
هستیم و از نظر کمی حتی از کشور چین جلوتر هستیم و 

امروز 63واحد تولیدي را به عنوان نمونه برگزیده ایم.
وي با بیان اینکه سالها به دفاع از حقوق تولید کنندکان 
گذرانده ایم گفت: ما همواره نسبت به عملکرد بانکها منتقد 
بوده ایم به نحوي که هستند تولید کنندگانی که در بند بانک 
ها هستند. در حالی که تنها وظیفه بانکها ارایه تسهیلات 

است امروز ببینید با واحدهاي تولید چه ها می کنند؟
سهل آبادي خاطر نشان کرد: اگر خرج دولت زیاد است 
دولت چند  یک  آیا  کنندگان چیست؟  تولید  ما  گناه 
میلیونی را ما چند هزار کارخانه باید اداره کنیم؟ آیا در 
شرایط این چنینی با این مالیات ها می توان با دنیا 
بخش  با  دولت  اینکه  مگر  خیر  قطعا  کرد؟  رقابت 

خصوصی و تولید کنندگان آشتی کند.
افراد و  از املاك و اموال به  باید  ارزش  نظام اعتبار و 

اشخاص تغییر یابد
در بخشی از این جشنواره علی آقا محمدي رئیس گروه 
اقتصادي دفتر مقام معظم رهبري به برنامه هفتم توسعه 
اشاره کرد و گفت: در آستانه آغاز برنامه هفتم توسعه قرار 
داریم و اگر قرار است بحث اصلی برنامه هفتم که رشد 8 
درصدي است، محقق شود بی شک باید ظرفیت هاي 
افزایش داده و همچنین نسل جدید  را  توسعه خود 

صنایع را دنبال کنیم.
وي ادامه داد: براي توسعه و پیشرفت اقتصادي باید 
ابتدا نگاه خود را تغییر داده و نظام اعتبار و ارزش باید از 

املاك و اموال به افراد و اشخاص تغییر یابد و ملاك 
ارزش و دارایی به توانایی و تخصص فرد تبدیل شود.

جایگاه واحدهاي صنعتی کوچک
سازمان  رئیس  و  صمت  وزیر  معاون  مقیمی  فرشاد 
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران به تلاش هاي 
صورت گرفته در زمینه احیاي واحدهاي تولیدي غیر 
احیاي  به  ریاست جمهوري  گفت:  و  کرد  اشاره  فعال 
واحدهاي تولیدي به عنوان یک نهضت اشاره کرده و در 
سال جاري 1301 واحد تولیدي غیر فعال یا نیمه فعال به 

چرخه تولید بازگشته است.
در  کوچک  تولیدي  واحدهاي  نقش  به  ادامه  در  وي 
افزایش مشاغل اشاره کرد و گفت: در سال جاري تعداد 
2335 واحد صنعتی کوچک به واحدي صنعتی کوچک 
افزوده شده که زمینه اشتغال 11 هزار نفر را فراهم نموده 
است. همچنین در دولت سیزدهم 2343 طرح جدید 
به بهره برداري رسیده که 26 هزار افزایش جدید اشتغال 

را به همراه داشته است.
مقیمی همچنین به برنامه دولت سیزدهم در توسعه 
واحدهاي تولیدي و صنعتی کوچک اشاره کرد و گفت 
مقرر است تا پایان دولت سیزدهم 6600 واحد صنعتی 

کوچک به بهره برداري برسد.
خصوص  بخش  حداکثري  حضور  با  اقتصادي  رشد 

بدست می آید
اله اکبري تالار پشتی، رئیس کمیسیون صنایع و  عزت 
معادن مجلس شوراي اسلامی با اشاره به نقش مهم 
بخش خصوصی و اهمیت تولیدکنندگان داخلی، گفت: رشد 
8.5 درصدي بخش صنعت، 13 درصدي بخش معدن و 
23 درصدي بخش تجارت محقق نمی شود مگر با حضور 
حداکثري بخش خصوصی بتوانیم به این مهم دست یابیم.

رکورد صادرات غیر نفتی شکسته شد
سید مهدي نیازي، معاون سازمان برنامه و بودجه به 
رشد اقتصادي بخش خصوصی در سال جاري اشاره کرد 
و گفت: بخش خصوصی در 6 ماه نخست سال جاري 4 

درصد رشد اقتصادي را تجربه کرده است.
معاون سازمان برنامه و بوده با اشاره به حجم صادرات 
غیر نفتی کشور در سال گذشته گفت: سال 1401 میزان 
رکورد  و  بود  میلیارد دلار  نفتی کشور 50  صادرات غیر 
صادرات غیر نفتی کشور در سال گذشته شکسته شد، 
که این خود از رشد بخش تولیدي و بخش خصوصی 

کشور خبر می دهد.
عصر ک�نونی عصر دیجیتال است

در  ایران  استاندارد  سازمان  رئیس  پناه،  اسلام  مهدي 
جشنواره تولید ملی – افتخار ملی گفت: عصر کنونی عصر 
دیجیتال است و باید از فرصت هاي موجود براي بهبود 
وضعیت کسب و کار و رونق تولید داخلی استفاده کرد 
چراکه رونق تولید به صورت مستقیم در بهبود وضعیت 

اقتصادي جامعه اثرگذار است.
زمینه  در  ایران  جهانی  جایگاه  به  پایان  در  پناه  اسلام 
استاندارد اشاره کرد و خبر داد: خوشبختانه در دو سال 
گذشته توانستیم از رتبه بیست  و ششم دنیا با شش پله 
صعود به رتبه بیستم دنیا برسیم و از کشورهاي آرژانتین و 
برزیل پیشی گرفته که در صد سال اخیر بهترین رتبه کشور 

در زمینه استاندارد است.
تنوع بخشی مالیاتی، تامین نقدینگی و پاسخگویی بانک ها 

به واحدهای تولیدی

سخنرانان حاضر در این مراسم عمدتا به مطرح کردن 
مباحثی همچون « لزوم تنوع بخشی مالیاتی براي سال 
تدوین  در  خصوصی  بخش  نظرات  مشارکت  آینده، 
نیاز  مورد  نقدینگی  تامین  کشور،  اقتصادي  توسعه 
بخش تولید، توانا سازي بانک ها در پاسخگویی به نیاز 
واحدهایی تولید، فراهم سازي برنامه هاي بلند مدت 
براي پیشبرد برنامه هاي کوتاه مدت واحدهاي تولیدي، 
تسهیل مسائل پیرامون صادرات تولیدات صنعتی و 
معدنی و غیره» به عنوان اصلی ترین مطالبات بخش 
خصوصی و نیازهاي تولید کنندگان این حوزه، پرداختند.

تقدیر از واحد های تولیدک�ننده نمونه

در پایان این جشنواره از واحدهاي تولید کننده نمونه 
بخش خصوصی کشور در سال 1402 که رشد عملکرد 
آن ها در مقایسه با سال 1401 مورد بررسی قرار گرفته 
بود، قدردانی به عمل آمد. از 63 واحد برگزیده تولیدي 
به عنوان واحد برتر با اهداي لوح و تندیس تقدیر شد. 
در بین واحدهاي تقدیر شده از بخش نساجی، شرکت

 هاي رسول اصفهان (قالی سلیمان) با مدیریت سعید 
منزوي زاده، بافتسان با مدیریت ابوالقاسم مهاجر، شیخ 
صفی اصفهان (فرش لکسون) با مدیریت حسن اخوان 
محمدرضا  مدیریت  با  کرمان  کویر  الماس  صفایی، 
با  مشهد  بافت  مخمل  و صنعتی  تولیدي  انتظاري، 
مدیریت علیرضا عسگري و حوله تن پاك با مدیریت 

بهزاد صفوي انتخاب شدند.



بیست و یکمین دوره جشنواره تولید ملی ـ افتخار ملی با 
حضور مسئولان دولتی و بخش خصوصی با هدف بررسی 
چالش ها و ارائه راهکارهاي مناسب در جهت تقویت تولید 

داخلی و رفع موانع تولید برگزار شد.
نیوز،  از جهان صنعت  نقل  به  ماشینی  فرش  گزارش  به 
جشنواره تولید ملی  ـافتخار ملی هر ساله به بررسی مشکلات، 
چالش ها و موانع موجود در حوزه اقتصاد و تولید از منظر 
تشکل هاي بخش خصوصی می پردازد. همچنین نهادهاي 
دولتی و تشکل هاي بخش خصوصی به ارائه راهکارها و راه

 حل هاي موجود به منظور برطرف کردن موانع کسب و کار و 
ترویج فرهنگ مصرف کالاي ایرانی، پرداخته می شود.

این جشنواره که نخستین گام آن در سال 1382 برداشته شد 
به عنوان نخستین جشنواره حوزه صنعت و معدن کشور 
شناخته می شود و مسولان دولتی و بخش خصوصی در 

اخبار
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سطوح مختلف در این جشنواره حضور داشتند.
ایجاد تعامل دو سویه میان بخش خصوصی و دولتی

آرمان خالقی قائم مقام دبیر کل خانه صمت در جشنواره 
تولید ملی ـ افتخار ملی گفت: مهم ترین هدف این جشنواره 
سالانه، ایجاد تعامل دو سویه میان بخش خصوصی و 

دولتی در کشور است.
وي افزود: تولیدکنندگان حاضر در این مراسم که نماینده 
بخش خصوصی کشور هستند در حضور دولتمردان و 
تصمیم گیران صنعتی مشکلات و چالش هاي حوزه تولید 

را مطرح می کنند.

خالقی ادامه داد: قدردانی از واحد هاي نمونه و کارآمد 
کشور در این مراسم فرصتی براي معرفی تولیدکنندگان 

برتر کشور است.
دبیرکل خانه صنعت و معدن، رقابتی نبودن بازار در 
برخی از بخش ها، نداشتن ارتباط مستمر با بازار هاي بین 
المللی و نبود تامین نقدینگی را از مهم ترین مشکلات 

صنعت کشور عنوان کرد.
تولیدک�نندگان در بند بانک ها هستند

مرتضی سهل آبادي رییس هیات مدیره خانه صمت ایران 
گفت: تلاش داشتیم بر خلاف دلالانی که دنبال این بودند 
تولید ملی را بی کیفیت جلوه دهند، به دنیا ثابت کنیم 
تولیدات ما می تواند با دیگر کشورها رقابت داشته باشد. 
به این ترتیب امروز در خیلی موارد از اروپایی ها پیش 
هستیم و از نظر کمی حتی از کشور چین جلوتر هستیم و 

امروز 63واحد تولیدي را به عنوان نمونه برگزیده ایم.
وي با بیان اینکه سالها به دفاع از حقوق تولید کنندکان 
گذرانده ایم گفت: ما همواره نسبت به عملکرد بانکها منتقد 
بوده ایم به نحوي که هستند تولید کنندگانی که در بند بانک 
ها هستند. در حالی که تنها وظیفه بانکها ارایه تسهیلات 

است امروز ببینید با واحدهاي تولید چه ها می کنند؟
سهل آبادي خاطر نشان کرد: اگر خرج دولت زیاد است 
دولت چند  یک  آیا  کنندگان چیست؟  تولید  ما  گناه 
میلیونی را ما چند هزار کارخانه باید اداره کنیم؟ آیا در 
شرایط این چنینی با این مالیات ها می توان با دنیا 
بخش  با  دولت  اینکه  مگر  خیر  قطعا  کرد؟  رقابت 

خصوصی و تولید کنندگان آشتی کند.
افراد و  از املاك و اموال به  باید  ارزش  نظام اعتبار و 

اشخاص تغییر یابد
در بخشی از این جشنواره علی آقا محمدي رئیس گروه 
اقتصادي دفتر مقام معظم رهبري به برنامه هفتم توسعه 
اشاره کرد و گفت: در آستانه آغاز برنامه هفتم توسعه قرار 
داریم و اگر قرار است بحث اصلی برنامه هفتم که رشد 8 
درصدي است، محقق شود بی شک باید ظرفیت هاي 
افزایش داده و همچنین نسل جدید  را  توسعه خود 

صنایع را دنبال کنیم.
وي ادامه داد: براي توسعه و پیشرفت اقتصادي باید 
ابتدا نگاه خود را تغییر داده و نظام اعتبار و ارزش باید از 

املاك و اموال به افراد و اشخاص تغییر یابد و ملاك 
ارزش و دارایی به توانایی و تخصص فرد تبدیل شود.

جایگاه واحدهاي صنعتی کوچک
سازمان  رئیس  و  صمت  وزیر  معاون  مقیمی  فرشاد 
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران به تلاش هاي 
صورت گرفته در زمینه احیاي واحدهاي تولیدي غیر 
احیاي  به  ریاست جمهوري  گفت:  و  کرد  اشاره  فعال 
واحدهاي تولیدي به عنوان یک نهضت اشاره کرده و در 
سال جاري 1301 واحد تولیدي غیر فعال یا نیمه فعال به 

چرخه تولید بازگشته است.
در  کوچک  تولیدي  واحدهاي  نقش  به  ادامه  در  وي 
افزایش مشاغل اشاره کرد و گفت: در سال جاري تعداد 
2335 واحد صنعتی کوچک به واحدي صنعتی کوچک 
افزوده شده که زمینه اشتغال 11 هزار نفر را فراهم نموده 
است. همچنین در دولت سیزدهم 2343 طرح جدید 
به بهره برداري رسیده که 26 هزار افزایش جدید اشتغال 

را به همراه داشته است.
مقیمی همچنین به برنامه دولت سیزدهم در توسعه 
واحدهاي تولیدي و صنعتی کوچک اشاره کرد و گفت 
مقرر است تا پایان دولت سیزدهم 6600 واحد صنعتی 

کوچک به بهره برداري برسد.
خصوص  بخش  حداکثري  حضور  با  اقتصادي  رشد 

بدست می آید
اله اکبري تالار پشتی، رئیس کمیسیون صنایع و  عزت 
معادن مجلس شوراي اسلامی با اشاره به نقش مهم 
بخش خصوصی و اهمیت تولیدکنندگان داخلی، گفت: رشد 
8.5 درصدي بخش صنعت، 13 درصدي بخش معدن و 
23 درصدي بخش تجارت محقق نمی شود مگر با حضور 
حداکثري بخش خصوصی بتوانیم به این مهم دست یابیم.

رکورد صادرات غیر نفتی شکسته شد
سید مهدي نیازي، معاون سازمان برنامه و بودجه به 
رشد اقتصادي بخش خصوصی در سال جاري اشاره کرد 
و گفت: بخش خصوصی در 6 ماه نخست سال جاري 4 

درصد رشد اقتصادي را تجربه کرده است.
معاون سازمان برنامه و بوده با اشاره به حجم صادرات 
غیر نفتی کشور در سال گذشته گفت: سال 1401 میزان 
رکورد  و  بود  میلیارد دلار  نفتی کشور 50  صادرات غیر 
صادرات غیر نفتی کشور در سال گذشته شکسته شد، 
که این خود از رشد بخش تولیدي و بخش خصوصی 

کشور خبر می دهد.
عصر ک�نونی عصر دیجیتال است

در  ایران  استاندارد  سازمان  رئیس  پناه،  اسلام  مهدي 
جشنواره تولید ملی – افتخار ملی گفت: عصر کنونی عصر 
دیجیتال است و باید از فرصت هاي موجود براي بهبود 
وضعیت کسب و کار و رونق تولید داخلی استفاده کرد 
چراکه رونق تولید به صورت مستقیم در بهبود وضعیت 

اقتصادي جامعه اثرگذار است.
زمینه  در  ایران  جهانی  جایگاه  به  پایان  در  پناه  اسلام 
استاندارد اشاره کرد و خبر داد: خوشبختانه در دو سال 
گذشته توانستیم از رتبه بیست  و ششم دنیا با شش پله 
صعود به رتبه بیستم دنیا برسیم و از کشورهاي آرژانتین و 
برزیل پیشی گرفته که در صد سال اخیر بهترین رتبه کشور 

در زمینه استاندارد است.
تنوع بخشی مالیاتی، تامین نقدینگی و پاسخگویی بانک ها 

به واحدهای تولیدی

سخنرانان حاضر در این مراسم عمدتا به مطرح کردن 
مباحثی همچون « لزوم تنوع بخشی مالیاتی براي سال 
تدوین  در  خصوصی  بخش  نظرات  مشارکت  آینده، 
نیاز  مورد  نقدینگی  تامین  کشور،  اقتصادي  توسعه 
بخش تولید، توانا سازي بانک ها در پاسخگویی به نیاز 
واحدهایی تولید، فراهم سازي برنامه هاي بلند مدت 
براي پیشبرد برنامه هاي کوتاه مدت واحدهاي تولیدي، 
تسهیل مسائل پیرامون صادرات تولیدات صنعتی و 
معدنی و غیره» به عنوان اصلی ترین مطالبات بخش 
خصوصی و نیازهاي تولید کنندگان این حوزه، پرداختند.

تقدیر از واحد های تولیدک�ننده نمونه

در پایان این جشنواره از واحدهاي تولید کننده نمونه 
بخش خصوصی کشور در سال 1402 که رشد عملکرد 
آن ها در مقایسه با سال 1401 مورد بررسی قرار گرفته 
بود، قدردانی به عمل آمد. از 63 واحد برگزیده تولیدي 
به عنوان واحد برتر با اهداي لوح و تندیس تقدیر شد. 
در بین واحدهاي تقدیر شده از بخش نساجی، شرکت

 هاي رسول اصفهان (قالی سلیمان) با مدیریت سعید 
منزوي زاده، بافتسان با مدیریت ابوالقاسم مهاجر، شیخ 
صفی اصفهان (فرش لکسون) با مدیریت حسن اخوان 
محمدرضا  مدیریت  با  کرمان  کویر  الماس  صفایی، 
با  مشهد  بافت  مخمل  و صنعتی  تولیدي  انتظاري، 
مدیریت علیرضا عسگري و حوله تن پاك با مدیریت 

بهزاد صفوي انتخاب شدند.



بیست و یکمین دوره جشنواره تولید ملی ـ افتخار ملی با 
حضور مسئولان دولتی و بخش خصوصی با هدف بررسی 
چالش ها و ارائه راهکارهاي مناسب در جهت تقویت تولید 

داخلی و رفع موانع تولید برگزار شد.
نیوز،  از جهان صنعت  نقل  به  ماشینی  فرش  گزارش  به 
جشنواره تولید ملی  ـافتخار ملی هر ساله به بررسی مشکلات، 
چالش ها و موانع موجود در حوزه اقتصاد و تولید از منظر 
تشکل هاي بخش خصوصی می پردازد. همچنین نهادهاي 
دولتی و تشکل هاي بخش خصوصی به ارائه راهکارها و راه

 حل هاي موجود به منظور برطرف کردن موانع کسب و کار و 
ترویج فرهنگ مصرف کالاي ایرانی، پرداخته می شود.

این جشنواره که نخستین گام آن در سال 1382 برداشته شد 
به عنوان نخستین جشنواره حوزه صنعت و معدن کشور 
شناخته می شود و مسولان دولتی و بخش خصوصی در 

اخبار

سطوح مختلف در این جشنواره حضور داشتند.
ایجاد تعامل دو سویه میان بخش خصوصی و دولتی

آرمان خالقی قائم مقام دبیر کل خانه صمت در جشنواره 
تولید ملی ـ افتخار ملی گفت: مهم ترین هدف این جشنواره 
سالانه، ایجاد تعامل دو سویه میان بخش خصوصی و 

دولتی در کشور است.
وي افزود: تولیدکنندگان حاضر در این مراسم که نماینده 
بخش خصوصی کشور هستند در حضور دولتمردان و 
تصمیم گیران صنعتی مشکلات و چالش هاي حوزه تولید 

را مطرح می کنند.

خالقی ادامه داد: قدردانی از واحد هاي نمونه و کارآمد 
کشور در این مراسم فرصتی براي معرفی تولیدکنندگان 

برتر کشور است.
دبیرکل خانه صنعت و معدن، رقابتی نبودن بازار در 
برخی از بخش ها، نداشتن ارتباط مستمر با بازار هاي بین 
المللی و نبود تامین نقدینگی را از مهم ترین مشکلات 

صنعت کشور عنوان کرد.
تولیدک�نندگان در بند بانک ها هستند

مرتضی سهل آبادي رییس هیات مدیره خانه صمت ایران 
گفت: تلاش داشتیم بر خلاف دلالانی که دنبال این بودند 
تولید ملی را بی کیفیت جلوه دهند، به دنیا ثابت کنیم 
تولیدات ما می تواند با دیگر کشورها رقابت داشته باشد. 
به این ترتیب امروز در خیلی موارد از اروپایی ها پیش 
هستیم و از نظر کمی حتی از کشور چین جلوتر هستیم و 

امروز 63واحد تولیدي را به عنوان نمونه برگزیده ایم.
وي با بیان اینکه سالها به دفاع از حقوق تولید کنندکان 
گذرانده ایم گفت: ما همواره نسبت به عملکرد بانکها منتقد 
بوده ایم به نحوي که هستند تولید کنندگانی که در بند بانک 
ها هستند. در حالی که تنها وظیفه بانکها ارایه تسهیلات 

است امروز ببینید با واحدهاي تولید چه ها می کنند؟
سهل آبادي خاطر نشان کرد: اگر خرج دولت زیاد است 
دولت چند  یک  آیا  کنندگان چیست؟  تولید  ما  گناه 
میلیونی را ما چند هزار کارخانه باید اداره کنیم؟ آیا در 
شرایط این چنینی با این مالیات ها می توان با دنیا 
بخش  با  دولت  اینکه  مگر  خیر  قطعا  کرد؟  رقابت 

خصوصی و تولید کنندگان آشتی کند.
افراد و  از املاك و اموال به  باید  ارزش  نظام اعتبار و 

اشخاص تغییر یابد
در بخشی از این جشنواره علی آقا محمدي رئیس گروه 
اقتصادي دفتر مقام معظم رهبري به برنامه هفتم توسعه 
اشاره کرد و گفت: در آستانه آغاز برنامه هفتم توسعه قرار 
داریم و اگر قرار است بحث اصلی برنامه هفتم که رشد 8 
درصدي است، محقق شود بی شک باید ظرفیت هاي 
افزایش داده و همچنین نسل جدید  را  توسعه خود 

صنایع را دنبال کنیم.
وي ادامه داد: براي توسعه و پیشرفت اقتصادي باید 
ابتدا نگاه خود را تغییر داده و نظام اعتبار و ارزش باید از 

املاك و اموال به افراد و اشخاص تغییر یابد و ملاك 
ارزش و دارایی به توانایی و تخصص فرد تبدیل شود.

جایگاه واحدهاي صنعتی کوچک
سازمان  رئیس  و  صمت  وزیر  معاون  مقیمی  فرشاد 
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران به تلاش هاي 
صورت گرفته در زمینه احیاي واحدهاي تولیدي غیر 
احیاي  به  ریاست جمهوري  گفت:  و  کرد  اشاره  فعال 
واحدهاي تولیدي به عنوان یک نهضت اشاره کرده و در 
سال جاري 1301 واحد تولیدي غیر فعال یا نیمه فعال به 

چرخه تولید بازگشته است.
در  کوچک  تولیدي  واحدهاي  نقش  به  ادامه  در  وي 
افزایش مشاغل اشاره کرد و گفت: در سال جاري تعداد 
2335 واحد صنعتی کوچک به واحدي صنعتی کوچک 
افزوده شده که زمینه اشتغال 11 هزار نفر را فراهم نموده 
است. همچنین در دولت سیزدهم 2343 طرح جدید 
به بهره برداري رسیده که 26 هزار افزایش جدید اشتغال 

را به همراه داشته است.
مقیمی همچنین به برنامه دولت سیزدهم در توسعه 
واحدهاي تولیدي و صنعتی کوچک اشاره کرد و گفت 
مقرر است تا پایان دولت سیزدهم 6600 واحد صنعتی 

کوچک به بهره برداري برسد.
خصوص  بخش  حداکثري  حضور  با  اقتصادي  رشد 

بدست می آید
اله اکبري تالار پشتی، رئیس کمیسیون صنایع و  عزت 
معادن مجلس شوراي اسلامی با اشاره به نقش مهم 
بخش خصوصی و اهمیت تولیدکنندگان داخلی، گفت: رشد 
8.5 درصدي بخش صنعت، 13 درصدي بخش معدن و 
23 درصدي بخش تجارت محقق نمی شود مگر با حضور 
حداکثري بخش خصوصی بتوانیم به این مهم دست یابیم.

رکورد صادرات غیر نفتی شکسته شد
سید مهدي نیازي، معاون سازمان برنامه و بودجه به 
رشد اقتصادي بخش خصوصی در سال جاري اشاره کرد 
و گفت: بخش خصوصی در 6 ماه نخست سال جاري 4 

درصد رشد اقتصادي را تجربه کرده است.
معاون سازمان برنامه و بوده با اشاره به حجم صادرات 
غیر نفتی کشور در سال گذشته گفت: سال 1401 میزان 
رکورد  و  بود  میلیارد دلار  نفتی کشور 50  صادرات غیر 
صادرات غیر نفتی کشور در سال گذشته شکسته شد، 
که این خود از رشد بخش تولیدي و بخش خصوصی 

کشور خبر می دهد.
عصر ک�نونی عصر دیجیتال است

در  ایران  استاندارد  سازمان  رئیس  پناه،  اسلام  مهدي 
جشنواره تولید ملی – افتخار ملی گفت: عصر کنونی عصر 
دیجیتال است و باید از فرصت هاي موجود براي بهبود 
وضعیت کسب و کار و رونق تولید داخلی استفاده کرد 
چراکه رونق تولید به صورت مستقیم در بهبود وضعیت 

اقتصادي جامعه اثرگذار است.
زمینه  در  ایران  جهانی  جایگاه  به  پایان  در  پناه  اسلام 
استاندارد اشاره کرد و خبر داد: خوشبختانه در دو سال 
گذشته توانستیم از رتبه بیست  و ششم دنیا با شش پله 
صعود به رتبه بیستم دنیا برسیم و از کشورهاي آرژانتین و 
برزیل پیشی گرفته که در صد سال اخیر بهترین رتبه کشور 

در زمینه استاندارد است.
تنوع بخشی مالیاتی، تامین نقدینگی و پاسخگویی بانک ها 

به واحدهای تولیدی

سخنرانان حاضر در این مراسم عمدتا به مطرح کردن 
مباحثی همچون « لزوم تنوع بخشی مالیاتی براي سال 
تدوین  در  خصوصی  بخش  نظرات  مشارکت  آینده، 
نیاز  مورد  نقدینگی  تامین  کشور،  اقتصادي  توسعه 
بخش تولید، توانا سازي بانک ها در پاسخگویی به نیاز 
واحدهایی تولید، فراهم سازي برنامه هاي بلند مدت 
براي پیشبرد برنامه هاي کوتاه مدت واحدهاي تولیدي، 
تسهیل مسائل پیرامون صادرات تولیدات صنعتی و 
معدنی و غیره» به عنوان اصلی ترین مطالبات بخش 
خصوصی و نیازهاي تولید کنندگان این حوزه، پرداختند.

تقدیر از واحد های تولیدک�ننده نمونه

در پایان این جشنواره از واحدهاي تولید کننده نمونه 
بخش خصوصی کشور در سال 1402 که رشد عملکرد 
آن ها در مقایسه با سال 1401 مورد بررسی قرار گرفته 
بود، قدردانی به عمل آمد. از 63 واحد برگزیده تولیدي 
به عنوان واحد برتر با اهداي لوح و تندیس تقدیر شد. 
در بین واحدهاي تقدیر شده از بخش نساجی، شرکت
 هاي رسول اصفهان (قالی سلیمان) با مدیریت سعید 
منزوي زاده، بافتسان با مدیریت ابوالقاسم مهاجر، شیخ 
صفی اصفهان (فرش لکسون) با مدیریت حسن اخوان 
محمدرضا  مدیریت  با  کرمان  کویر  الماس  صفایی، 
با  مشهد  بافت  مخمل  و صنعتی  تولیدي  انتظاري، 
مدیریت علیرضا عسگري و حوله تن پاك با مدیریت 

بهزاد صفوي انتخاب شدند.
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اخبار



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه
 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 
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حسن اخوان صفایی، بنیانگذار فرش شیخ صفی با برند 
لکسون، میهمان فرش ماشیین بود و از معضلات صنعت 

فرش ماشیین می گوید.
اخوان صفایی در ابتداي صحبت هاي خود نبود انسجام و 
یک تشکل واحد در صنعت فرش ماشینی براي تعیین 
و  دانست  حوزه  این  مشکلات  از  را  فرش  قیمت 
فرش  صنعت  مشکلات  از  اي  عمده  گفت:«بخش 
گروهی  کار  فرهنگ  اینکه  به  برمی گردد  مان  ماشینی 
ضعیف است.گیر ما جاهایی است که اگر متمرکز شویم 
این صنعت  آن هم بحث همگرایی  و  باشد  بهتر  شاید 
است. یک کالا یک قیمت بر اساس تعرفه تشکل دارد. 
ما نمی گوییم همه یک قیمت بفروشند. شرکتی که زحمت 
می کشد و تبلیغات و تحقیقات داشته ، اینکه بگوییم باید 
سرمایه  و  فعالیت  هیچ  که  شرکتی  با  فرشش  قیمت 
گذاري دارد ، یکی باشد ، عرضم این نیست. ولی یک ابتدا 
و انتهایی دارد که اگر در تشکل ها به جمع بندي برسیم و 
امتیاز و تعرفه ها طبقه بندي شود، در یک شرایط مساوي 
داشته  قیمت  تفاوت  درصد  سی  فرش  یک  نباید 
باشد.امروز در صنعت فرش ماشینی اگر بخواهند از این 
بحران و وضعیت موجود این صنعت خارج شود حتما 
باید این همگرایی پیش بیاید. صنعت فرش ماشینی ما از 
این مبحث تهی است و این هماهنگی نیست و محصول 
با قیمت بسیار متفاوت عرضه می شود و جز بی اعتمادي 

متاسفانه فرش ماشینی ایران بلاتکلیف است

مصاحبه

خریدار چیزي حاصلش نیست.»
کنسرسیوم  یک  تشکیل  تجربه  درباره  ادامه  در  وي 
صادراتی افزود:« چندین سال پیش با تعدادي از شرکت
گروهی  دورهم جمع شدیم،  اصفهان  در  تولیدي   هاي 
تشکیل دادیم که یازده شرکت تولیدي فرش ماشینی 
بودند. استراتژي که تعریف شد این بود که مجموعه 
شرکت ها بیایند و با یک تفکر واحد در بحث طراحی و 
پالت و رنگ بندي تولید داشته باشند و بتوانند در برابر 
خریدارهایی که اضافه تر از ظرفیت تقاضا دارند، درکمترین 
زمان ممکن محصول را تحویل بدهیم. از بدو تاسیس تا 
اختلاف  کشید.  طول  سال   5 شدم  خارج  که  زمانی 
آنجایی شروع شد وقتی ما رفتیم در بحث صادرات در 
می که  بودند  همکارانی  محصول،  بندي  طبقه  بحث 
 گفتند فرش 500 شانه از نظر بازار یعنی فقط 500 شانه و 
از همانجا  را جدا کنی درست نیست.  اینکه دستگاه 
دیدم ما خوب حرکت نمی کنیم و حقوق خریدار لطمه دار 
کامل  به جز  ما جز  باید اطلاعات  می شود و می گفتم 
باشد. دیدم این کار سخت است و الزاماتی که لازمه این 
تفکر جمعی است وجود ندارد و این مجموعه شکل 
نگرفت. با خیلی کارخانجات کاشان هم صحبت کردیم و 
ولی  باشیم.  داشته  گیري  عضو  می خواهیم  ما  گفتیم 
نتوانستیم بخاطر آن همفکري که نبود و عملا فعالیت 

آن شرکت پایان یافت.»

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می
منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي
 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می
 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

به گفته اخوان نمایشگاه فرش استانبول فضاي خوبی بود 
. اگر آن تشکل و انسجام باشد، می شد بهتر از حقوق 
ایرانی ها دفاع شود. ما هم با برند لکسون در آنجا بودیم و 
راضی هم بودیم. ولی با توجه به اینکه این صنعت دست 
ترك ها است شرکت ما در نمایشگاه استانبول و بازار دنیا 
دست آن است آیا تضمینی است که سالهاي دیگر ما هم 

باشیم یا نه؟ 
اگر قرار است براي سالهاي آتی در آن بازار حضور داشته 
باشیم این تضمین را چه از نظر جانمایی غرفه ها دارد هم 
ملزومات دیگري باشد . جانمایی غرفه ها و هزینه غرفه و 
رویکرد ترك ها چه باشد هم مهم است. من در صنعت 
اینکه دو سه سال نمایشگاه  از  سرامیک شنیدم بعد 
برگزار شده بود دو سه روز قبل شروع نمایشگاه گفتند 

شرکت هاي خارجی نباشند!
مدیریت فرش شیخ صفی درباره تفاوت صنعت فرش 
ایران و ترك گفت:« فرش ماشینی ترکیه رقابت بالا و تراکم 
پایین، تنوع محصول بسیار زیاد و پراکندگی تولید و مبحث 
حمایت  زیاد،  العاده  فوق  صادراتی  رویکرد  و  صادرات 
سیستمی و توزیع و امکانات خیلی خوب است. اما فرش 
بلاتکلیف  متاسفانه  بگویم  بتوانم  شاید  ایران  ماشینی 
است. باتوجه به رکود فعلی بازار من متاسفانه وضعیت 
خوبی در صنعت فرش ماشینی در سال هاي آتی نمی بینم. 
مسیري که این صنعت می رود شرکت هاي کوچک بدون 
برو برگرد نمی توانند دوام بیاورند. یک سري رانت ها در این 
صنعت بوده که الان نیست. در این رابطه ها و رانت ها و 
استفاده از منابع آن کسی که تولید کننده واقعی است و با 
کسی که می گوید من هم رشد کردم مخلوط شده آیا این 
رشد از تخصص و تولید و کیفیت بوده یا از رابطه و رانت و 

تامین مالی استفاده کرده ؟»
مدیریت فرش شیخ صفی در ادامه صحبت ها با تاکید بر 
ناپایداري صنعت فرش ماشینی گفت:« قطعا واحدي که 
توان ادامه ندارد الان واگذار نمی کند و می خواهد مقاومت 
کند. اولین حرکت بحث زیرفروشی است.   این مقاومت 
چیزي است که من اسمش را می گذارم ناپایداري آینده 
صنعت فرش ماشینی! وقتی در کاشان می آیم و می بینم  
20 درصد و 15 درصد زیر قیمت تمام شده ما در آران و 
بیدگل می توانیم فرش بخریم چه معنایی دارد؟ یک کسی 

وقتی زیر قیمت تمام شده می فروشد یک مشکلی دارد یا 
نمی داند این مشکل را و  ادامه می دهد. شاید نمی دانند 
معنی استهلاك و قیمت تمام شده را ! عمر این ماشینی 
ذخایر  از  نیست  قرار  آیا  است؟  کی  تا  می کند  کار  که 
استهلاك، ماشین نو جایگزین کنید؟ چطور می شود با 
این قیمت فروختن؟ شما یک ماشینی که حدود2500000 
که  کردید؟  محاسباتی حساب  با چه  است.  یورو  هزار 
فرش با دو سه میلیون از قیمتی که خود دوستان فرش 
زیر قیمت  ماشینی و تشکل ها گذاشتند کمتر است؟ 

فروش می رود و دود این در چشم همه خواهد رفت.»
اخوان در بخش دیگر صحبتهاي خود درباره قیمت هاي 
نخ صحبت کرد و گفت:« دوستان و عزیزان ریسنده که 
تشکل و همفکري دارید. این خیلی عالی است. خود را 
جدا از بافت نبینید و در جاهایی هم دست هم را بگیرید. 
پارامترهاي مختلفی مثل قدرت خرید و قیمت رقباي ترك 
و. رکود ... را ببینید تا جمعی حالمان خوب باشد و برد 

برد تصمیم بگیریم.»
وي درباره تفاوت فرش ماشینی ایران با ترکیه ادامه داد:« 
با توجه به سبقه ي فرش دستباف که با تار و پود ایرانی ها 
عجین شده، اتفاقی که افتاد این بود که بیشتر در ایران 
دنبال فرش با تراکم بالا بودند محدود بودن  ارتباط ما با  
بیرون و عرق و علاقه اي که به فرش داشتیم، سبب شد 
تراکم بالا باشد. در  ایران به  بازار فرش  سمت و سوي 
صورتی که در دنیا فرش ماشینی یک کالاي مصرفی و 
تراکم پایین است که در بازار صادرات می بینیم. اگرچه ما 
سهم بالایی در بازار صادرات نداریم و عملا به خیلی دلایل 
این سهم به کشور ترکیه سپرده شده و تراکم آنها کمتر از 
فرش ایران است. اما فرش ایران هنوز داراي مزیت هایی 
با آن پیشینه چند هزار ساله و آن  ایران  است. فرش 
این مزیتی  ایران دارد.  نام  به  شناختی که دنیا نسبت 
است که اگر از خواب بیدار بشویم، جاي کار دارد و اگر 
مسائل پیش روي صادرات مرتفع شود، دنیا فرش ایران 
را می خواهد. با تمام ظرفیت هایی که ترك ها ایجاد کردند 
باز هنوز نتوانستند در تراکم بالا صحبت کنند و  جاي این 
است که پیشکسوتان و دولتمردان ما کار کنند و متمرکز 

شوند تا انشاالله نتیجه ایجاد شود.»

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه
 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

حسن اخوان صفایی، بنیانگذار فرش شیخ صفی با برند 
لکسون، میهمان فرش ماشیین بود و از معضلات صنعت 

فرش ماشیین می گوید.
اخوان صفایی در ابتداي صحبت هاي خود نبود انسجام و 
یک تشکل واحد در صنعت فرش ماشینی براي تعیین 
و  دانست  حوزه  این  مشکلات  از  را  فرش  قیمت 
فرش  صنعت  مشکلات  از  اي  عمده  گفت:«بخش 
گروهی  کار  فرهنگ  اینکه  به  برمی گردد  مان  ماشینی 
ضعیف است.گیر ما جاهایی است که اگر متمرکز شویم 
این صنعت  آن هم بحث همگرایی  و  باشد  بهتر  شاید 
است. یک کالا یک قیمت بر اساس تعرفه تشکل دارد. 
ما نمی گوییم همه یک قیمت بفروشند. شرکتی که زحمت 
می کشد و تبلیغات و تحقیقات داشته ، اینکه بگوییم باید 
سرمایه  و  فعالیت  هیچ  که  شرکتی  با  فرشش  قیمت 
گذاري دارد ، یکی باشد ، عرضم این نیست. ولی یک ابتدا 
و انتهایی دارد که اگر در تشکل ها به جمع بندي برسیم و 
امتیاز و تعرفه ها طبقه بندي شود، در یک شرایط مساوي 
داشته  قیمت  تفاوت  درصد  سی  فرش  یک  نباید 
باشد.امروز در صنعت فرش ماشینی اگر بخواهند از این 
بحران و وضعیت موجود این صنعت خارج شود حتما 
باید این همگرایی پیش بیاید. صنعت فرش ماشینی ما از 
این مبحث تهی است و این هماهنگی نیست و محصول 
با قیمت بسیار متفاوت عرضه می شود و جز بی اعتمادي 

خریدار چیزي حاصلش نیست.»
کنسرسیوم  یک  تشکیل  تجربه  درباره  ادامه  در  وي 
صادراتی افزود:« چندین سال پیش با تعدادي از شرکت

گروهی  دورهم جمع شدیم،  اصفهان  در  تولیدي   هاي 
تشکیل دادیم که یازده شرکت تولیدي فرش ماشینی 
بودند. استراتژي که تعریف شد این بود که مجموعه 
شرکت ها بیایند و با یک تفکر واحد در بحث طراحی و 
پالت و رنگ بندي تولید داشته باشند و بتوانند در برابر 
خریدارهایی که اضافه تر از ظرفیت تقاضا دارند، درکمترین 
زمان ممکن محصول را تحویل بدهیم. از بدو تاسیس تا 
اختلاف  کشید.  طول  سال   5 شدم  خارج  که  زمانی 
آنجایی شروع شد وقتی ما رفتیم در بحث صادرات در 
می که  بودند  همکارانی  محصول،  بندي  طبقه  بحث 

 گفتند فرش 500 شانه از نظر بازار یعنی فقط 500 شانه و 
از همانجا  را جدا کنی درست نیست.  اینکه دستگاه 
دیدم ما خوب حرکت نمی کنیم و حقوق خریدار لطمه دار 
کامل  به جز  ما جز  باید اطلاعات  می شود و می گفتم 
باشد. دیدم این کار سخت است و الزاماتی که لازمه این 
تفکر جمعی است وجود ندارد و این مجموعه شکل 
نگرفت. با خیلی کارخانجات کاشان هم صحبت کردیم و 
ولی  باشیم.  داشته  گیري  عضو  می خواهیم  ما  گفتیم 
نتوانستیم بخاطر آن همفکري که نبود و عملا فعالیت 

آن شرکت پایان یافت.»
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شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می
منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي
 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می
 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه

 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک

 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 

 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

به گفته اخوان نمایشگاه فرش استانبول فضاي خوبی بود 
. اگر آن تشکل و انسجام باشد، می شد بهتر از حقوق 
ایرانی ها دفاع شود. ما هم با برند لکسون در آنجا بودیم و 
راضی هم بودیم. ولی با توجه به اینکه این صنعت دست 
ترك ها است شرکت ما در نمایشگاه استانبول و بازار دنیا 
دست آن است آیا تضمینی است که سالهاي دیگر ما هم 

باشیم یا نه؟ 
اگر قرار است براي سالهاي آتی در آن بازار حضور داشته 
باشیم این تضمین را چه از نظر جانمایی غرفه ها دارد هم 
ملزومات دیگري باشد . جانمایی غرفه ها و هزینه غرفه و 
رویکرد ترك ها چه باشد هم مهم است. من در صنعت 
اینکه دو سه سال نمایشگاه  از  سرامیک شنیدم بعد 
برگزار شده بود دو سه روز قبل شروع نمایشگاه گفتند 

شرکت هاي خارجی نباشند!
مدیریت فرش شیخ صفی درباره تفاوت صنعت فرش 
ایران و ترك گفت:« فرش ماشینی ترکیه رقابت بالا و تراکم 
پایین، تنوع محصول بسیار زیاد و پراکندگی تولید و مبحث 
حمایت  زیاد،  العاده  فوق  صادراتی  رویکرد  و  صادرات 
سیستمی و توزیع و امکانات خیلی خوب است. اما فرش 
بلاتکلیف  متاسفانه  بگویم  بتوانم  شاید  ایران  ماشینی 
است. باتوجه به رکود فعلی بازار من متاسفانه وضعیت 
خوبی در صنعت فرش ماشینی در سال هاي آتی نمی بینم. 
مسیري که این صنعت می رود شرکت هاي کوچک بدون 
برو برگرد نمی توانند دوام بیاورند. یک سري رانت ها در این 
صنعت بوده که الان نیست. در این رابطه ها و رانت ها و 
استفاده از منابع آن کسی که تولید کننده واقعی است و با 
کسی که می گوید من هم رشد کردم مخلوط شده آیا این 
رشد از تخصص و تولید و کیفیت بوده یا از رابطه و رانت و 

تامین مالی استفاده کرده ؟»
مدیریت فرش شیخ صفی در ادامه صحبت ها با تاکید بر 
ناپایداري صنعت فرش ماشینی گفت:« قطعا واحدي که 
توان ادامه ندارد الان واگذار نمی کند و می خواهد مقاومت 
کند. اولین حرکت بحث زیرفروشی است.   این مقاومت 
چیزي است که من اسمش را می گذارم ناپایداري آینده 
صنعت فرش ماشینی! وقتی در کاشان می آیم و می بینم  
20 درصد و 15 درصد زیر قیمت تمام شده ما در آران و 
بیدگل می توانیم فرش بخریم چه معنایی دارد؟ یک کسی 

وقتی زیر قیمت تمام شده می فروشد یک مشکلی دارد یا 
نمی داند این مشکل را و  ادامه می دهد. شاید نمی دانند 
معنی استهلاك و قیمت تمام شده را ! عمر این ماشینی 
ذخایر  از  نیست  قرار  آیا  است؟  کی  تا  می کند  کار  که 
استهلاك، ماشین نو جایگزین کنید؟ چطور می شود با 
این قیمت فروختن؟ شما یک ماشینی که حدود2500000 
که  کردید؟  محاسباتی حساب  با چه  است.  یورو  هزار 
فرش با دو سه میلیون از قیمتی که خود دوستان فرش 
زیر قیمت  ماشینی و تشکل ها گذاشتند کمتر است؟ 

فروش می رود و دود این در چشم همه خواهد رفت.»
اخوان در بخش دیگر صحبتهاي خود درباره قیمت هاي 
نخ صحبت کرد و گفت:« دوستان و عزیزان ریسنده که 
تشکل و همفکري دارید. این خیلی عالی است. خود را 
جدا از بافت نبینید و در جاهایی هم دست هم را بگیرید. 
پارامترهاي مختلفی مثل قدرت خرید و قیمت رقباي ترك 
و. رکود ... را ببینید تا جمعی حالمان خوب باشد و برد 

برد تصمیم بگیریم.»
وي درباره تفاوت فرش ماشینی ایران با ترکیه ادامه داد:« 
با توجه به سبقه ي فرش دستباف که با تار و پود ایرانی ها 
عجین شده، اتفاقی که افتاد این بود که بیشتر در ایران 
دنبال فرش با تراکم بالا بودند محدود بودن  ارتباط ما با  
بیرون و عرق و علاقه اي که به فرش داشتیم، سبب شد 
تراکم بالا باشد. در  ایران به  بازار فرش  سمت و سوي 
صورتی که در دنیا فرش ماشینی یک کالاي مصرفی و 
تراکم پایین است که در بازار صادرات می بینیم. اگرچه ما 
سهم بالایی در بازار صادرات نداریم و عملا به خیلی دلایل 
این سهم به کشور ترکیه سپرده شده و تراکم آنها کمتر از 
فرش ایران است. اما فرش ایران هنوز داراي مزیت هایی 
با آن پیشینه چند هزار ساله و آن  ایران  است. فرش 
این مزیتی  ایران دارد.  نام  به  شناختی که دنیا نسبت 
است که اگر از خواب بیدار بشویم، جاي کار دارد و اگر 
مسائل پیش روي صادرات مرتفع شود، دنیا فرش ایران 
را می خواهد. با تمام ظرفیت هایی که ترك ها ایجاد کردند 
باز هنوز نتوانستند در تراکم بالا صحبت کنند و  جاي این 
است که پیشکسوتان و دولتمردان ما کار کنند و متمرکز 

شوند تا انشاالله نتیجه ایجاد شود.»

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 
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گزارش ویژه

حمید زارعی، طراح فرش در مصاحبه با فرش ماشینی از 
مهاجرت طراحان فرش ماشینی و مشکلاتشان می گوید.

گفت:«  فرش  طراحان  مهاجرت  به  اشاره  با  زارعی 
متاسفانه شرایط باعث می شود طراح ها راه بیرون رفتن را 
انتخاب کنند و خیلی ها به این فکر می کنند به ترکیه 
مهاجرت کنند.  تعداد زیادي هستند که مهاجرت کردند 
یا قصد مهاجرت دارند شاید ما به آنها هم حق دهیم 
است  لازم  که  شغلی  امنیت  می بینیم  گهگاهی  چون 
نداریم.  سواي اینکه تمهیدات و تسهیلاتی براي طراحی 
فرش نداریم، بیمه نیستند یا صنف ندارد و  بحث کپی 
رایت را نداریم، نه تنها در طراحی فرش بلکه در بسیاري از 

شغل هایی که طراحی دارد، این امنیت را نداریم.»
به گفته وي بخشی از این دلایل شاید بخاطر این باشد که 
خیلی از تولیدکنندگان از روند تولید نقشه و فرش اطلاعی 
ندارند و این اتفاق را تشدید می کند و اصلی ترین مورد نبود 
کپی رایت است. شاید طراح ماه ها و سال ها کار می کند و 
آنچه براي یک زندگی معمولی می خواهد، ندارد. بخاطر 
همین اگر هر کسی باشد ترکیه را ترجیح می دهد یا هر 
کشوري که به عنوان هنرمند بتواند مزایاي خوبی داشته 
این  اقتصادي  بی ثباتی  بخاطر  هم  کشور  شرایط  باشد. 

موضوع را اخیرا بیشتر کرده است.
این طراح فرش درباره کپی رایت ادامه داد:« کپی رایت 
باید یک نیروي کشوري و قانون باشد که در کل کشور 
اجرا شود آن هم شامل قوانینی باشد که عدم پرداخت 
آن به پرداخت جریمه منجر شود. اگر در اروپا و آمریکا 
بروي وقتی قانونی رعایت نشود، باید جریمه بپردازي و 
وقتی در ایران قانون نیست، هیچ راه دیگري وجود ندارد. 
به قول معروف با قول و صحبت کارساز نیست و فقط 
بحث قانون است که از کپی رایت جلوگیري می کند الان 
را ثبت می کنند، اما  در سازمان مالکیت معنوي طرح 
چارچوب منظمی نیست و باز هم با تغییر کوچکی کپی 
می شود. متاسفانه ما مشکلات زیادي داریم. هر طرفی 
می رویم مشکل است و ثبت طرح هم کارشناسی شده 

هنوز به طراحان حرفه ای فرش نیاز داریم

نیست. به نظر من براي طرح  صنعتی باید با طراحان 
حرفه اي در ارتباط بود. به هر حال می توان با معیارهایی 
این ثبت را اعمال کنند و اجراي قانون هم به کندي انجام 
ولی  کنیم  پیگیري  را  کپی  کار  می توانیم  ما  می شود. 
متاسفانه بستر مناسبی براي قوانین نیست و مشکلات 

ایجاد می شود.»
زارعی درباره کپی رایت نقشه فرش در ترکیه گفت:« ترکیه 
هم خیلی در کپی رایت موفق نبوده است. مخصوصا 
اینکه طرح هاي ایران را کپی می کنند و تا جایی که من 

اطلاع دارم روند مناسبی ندارد. »
زارعی با توصیه به طراحان جوان گفت:« اصالت فرش ما 
به فرش دستباف متصل است و اگر بخواهیم طراحی 
فرش  طرح هاي  باید  بگیریم  یاد  و  بفهمیم  را  فرش 
دستباف را بشناسیم. اگر براي فرش ماشینی کار می کنید 
را  ایران  طرح هاي  و  دهید  افزایش  را  خود  سواد  باید 
مطالعه کنید و ایده هاي متفاوت و نوآورانه داشته باشید 
.این را باید به تولیدکنندگان هم توصیه کرد که نوآوري را 
بپذیرند. طراحان از تاریخ استفاده کنند، از طرح هاي روي 
کاشیکاري ها الهام بگیریم در طراحی ریسک پذیر باشید. 
اگر طرح با معیار زیباشناسانه باشد موفق خواهید شد. 
کرد.  طراحی  نامحدود  می توان  که  است  این  واقعیت 
متاسفانه در فرش ماشینی بعد از اینکه تحولی در طرح ها 
داده می شود و در یکسال طرح هاي حرفه اي زده می شود 
و در همان گیر می کنند. ولی تولیدکنندگان باید به این امر 

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می

منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

توجه کنند که ما طرح هاي ایرانی زیادي داریم و فقط گل 
رز و..  نیستند و ما ترکیب بندي هایی داریم که می توان 
استفاده کرد و متاسفانه می بینیم همه رفتند سراغ 
افشان و لچک ترنج و حالت هایی که شاید از یک نگاه 

بی طرف مشابه باشند و نوآوري در آن نباشد. »
زارعی با ذکر این نکته که فرش ماشینی و دستباف 
باید کنار هم کار کنند و ما نمی توانیم جلوي تکنولوژي 
از  اینجا  من  عزیزم  تولیدکنندگان  گفت:«  بگیریم،  را 
طرف رسانه بگویم، باید براي طرح هزینه کنید و این 
اسمش هزینه نیست و سرمایه گذاري است و به 
پیش  و سویی  به سمت  شاید  برمی گردد.  خودتان 
برویم که هر شرکتی تیم طراحی داشته باشد. این کار 
ایده هاي  شرکتی  هر  چون  است  حرفه اي  بسیار 
خودش را داشته باشد و از آنجا خارج نشود. طراحی 
که با یک شرکت کار می کند ممکن است دیدي که 
بقیه تولیدکننده ها دارند، را نداشته باشد از طرفی با 

تمرکز روي یک پالت می تواند کار حرفه اي تر کند.»
که  بودیم  این  دنبال  همواره  داد:«  ادامه  طراح  این 
تشکلی تشکیل دهیم. ولی شاید یکی از دلایلی که 
بسیار مهم است این است که اتحادي که باید بین 
و  طراحان  بین  نمی کند،  فرقی  و  نیست  طراحان 
که  باشد  باید طوري  راهکارها   تولیدکنندگان شاید 
کارها با همفکري هم انجام شود. در واقع اینها همه در 
کنار هم قرار بگیرد و ما بتوانیم تشکلی داشته باشیم و 
در این سمت و سو حرکت کنیم و به نظر من شاید 
یکی از دلایل اصلی این است ما تشکل کشوري در 
جامعه  در  اگر  نداریم.   فرش  طراحی  شغل  زمینه 
نفري  چند  طراحان  از  نساجی  انجمن  متخصصین 
باشند، می تواند کمک کند بهتر اهدافشان را پیش 

ببرند.»
زارعی در بخش دیگر از صحبت ها از تفاوت طراحی 
مقوله  گفت:«در  دستباف  فرش  و  ماشینی  فرش 
طراحی فرش دو دیدگاه داریم. یک دیدگاه اینکه فرش 
تاریخچه ما است و قرار است تولید کنیم و به جهان 
عرضه کنیم. پس با رنگ بندي و تفکرات خودمان این 

کار را انجام دهیم . این دیدگاه بیشتر در فرش دستباف 
مطرح است. به نظرم باید هم همینطور باشد. چون 
کسی که دستباف می خرد دوست دارد فرش ایرانی 
بخرد با همان رنگ و بوي ایرانی و طرح ایرانی. ولی در 
فرش ماشینی اتفاقی که داریم این است که ماشین 
در دستباف  نتوانیم  هرکاري  و  می بافد  خیلی سریع 
انجام دهیم در فرش ماشینی می شود. بنابراین فرش 
فرش  در  است.  کرده  پیدا  گسترش  آن  در  مدرن 
ماشینی طراحی باید مختص ماشینی باشد و نباید از 
از  خیلی  به  من  انتقاد  بگیریم.  دستباف  فرش 
فرش  به  را  خودشان  که  است  این  تولیدکنندگان 
دستباف می چسبانند درحالیکه می توانند محصول 
مستقلی تولید و عرضه کنند. در ترکیه چون قاضی 
آنتپ را دارند و با بازارهاي جهانی در ارتباط هستند و 
بازاریابی فعالی دارند به فرش مدرن رو آوردند و قطعا 
هم موفقیت آمیز است. به اعتقاد من ایران در فرش 
کلاسیک می تواند حرف اول را بزند و در فرش مدرن 
هم الان وارد شده و بهتر و حرفه اي تر هم می تواند عمل 

کند.»
او در ادامه از نقش هوش مصنوعی در آینده طراحی 
دست  که  است  هنري  فرش  طراحی  گفت:«  فرش 
انسان در آن دخیل است. هوش مصنوعی از نظر من 
اتفاق خوبی است و اگر هم در حیطه طراحی وارد شود، 
کار طراحی را تسهیل می کند و به عنوان ابزار در دست 
طراح خواهد بود. به نظر من شغل طراحی ماندگار 
است چون فکر انسان یک هنر را خلق می کند و هیچ 
وقت یک ماشین یا ربات نمی تواند این کار را انجام 
دهد. معتقدم ما هنوز طراحان حرفه اي می خواهیم و 
این رشته اشباع نشده و با افزایش طراحان حرفه اي، 
محصولات حرفه اي هم گسترش خواهد یافت و می

 توانیم بهتر در جهان حرف بزنیم و فرش هاي بهتري 
تولید کنیم.»

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي
 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می
 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه

 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک

 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 

 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 
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گزارش ویژه

حمید زارعی، طراح فرش در مصاحبه با فرش ماشینی از 
مهاجرت طراحان فرش ماشینی و مشکلاتشان می گوید.

گفت:«  فرش  طراحان  مهاجرت  به  اشاره  با  زارعی 
متاسفانه شرایط باعث می شود طراح ها راه بیرون رفتن را 
انتخاب کنند و خیلی ها به این فکر می کنند به ترکیه 
مهاجرت کنند.  تعداد زیادي هستند که مهاجرت کردند 
یا قصد مهاجرت دارند شاید ما به آنها هم حق دهیم 
است  لازم  که  شغلی  امنیت  می بینیم  گهگاهی  چون 
نداریم.  سواي اینکه تمهیدات و تسهیلاتی براي طراحی 
فرش نداریم، بیمه نیستند یا صنف ندارد و  بحث کپی 
رایت را نداریم، نه تنها در طراحی فرش بلکه در بسیاري از 

شغل هایی که طراحی دارد، این امنیت را نداریم.»
به گفته وي بخشی از این دلایل شاید بخاطر این باشد که 
خیلی از تولیدکنندگان از روند تولید نقشه و فرش اطلاعی 
ندارند و این اتفاق را تشدید می کند و اصلی ترین مورد نبود 
کپی رایت است. شاید طراح ماه ها و سال ها کار می کند و 
آنچه براي یک زندگی معمولی می خواهد، ندارد. بخاطر 
همین اگر هر کسی باشد ترکیه را ترجیح می دهد یا هر 
کشوري که به عنوان هنرمند بتواند مزایاي خوبی داشته 
این  اقتصادي  بی ثباتی  بخاطر  هم  کشور  شرایط  باشد. 

موضوع را اخیرا بیشتر کرده است.
این طراح فرش درباره کپی رایت ادامه داد:« کپی رایت 
باید یک نیروي کشوري و قانون باشد که در کل کشور 
اجرا شود آن هم شامل قوانینی باشد که عدم پرداخت 
آن به پرداخت جریمه منجر شود. اگر در اروپا و آمریکا 
بروي وقتی قانونی رعایت نشود، باید جریمه بپردازي و 
وقتی در ایران قانون نیست، هیچ راه دیگري وجود ندارد. 
به قول معروف با قول و صحبت کارساز نیست و فقط 
بحث قانون است که از کپی رایت جلوگیري می کند الان 
را ثبت می کنند، اما  در سازمان مالکیت معنوي طرح 
چارچوب منظمی نیست و باز هم با تغییر کوچکی کپی 
می شود. متاسفانه ما مشکلات زیادي داریم. هر طرفی 
می رویم مشکل است و ثبت طرح هم کارشناسی شده 

نیست. به نظر من براي طرح  صنعتی باید با طراحان 
حرفه اي در ارتباط بود. به هر حال می توان با معیارهایی 
این ثبت را اعمال کنند و اجراي قانون هم به کندي انجام 
ولی  کنیم  پیگیري  را  کپی  کار  می توانیم  ما  می شود. 
متاسفانه بستر مناسبی براي قوانین نیست و مشکلات 

ایجاد می شود.»
زارعی درباره کپی رایت نقشه فرش در ترکیه گفت:« ترکیه 
هم خیلی در کپی رایت موفق نبوده است. مخصوصا 
اینکه طرح هاي ایران را کپی می کنند و تا جایی که من 

اطلاع دارم روند مناسبی ندارد. »
زارعی با توصیه به طراحان جوان گفت:« اصالت فرش ما 
به فرش دستباف متصل است و اگر بخواهیم طراحی 
فرش  طرح هاي  باید  بگیریم  یاد  و  بفهمیم  را  فرش 
دستباف را بشناسیم. اگر براي فرش ماشینی کار می کنید 
را  ایران  طرح هاي  و  دهید  افزایش  را  خود  سواد  باید 
مطالعه کنید و ایده هاي متفاوت و نوآورانه داشته باشید 
.این را باید به تولیدکنندگان هم توصیه کرد که نوآوري را 
بپذیرند. طراحان از تاریخ استفاده کنند، از طرح هاي روي 
کاشیکاري ها الهام بگیریم در طراحی ریسک پذیر باشید. 
اگر طرح با معیار زیباشناسانه باشد موفق خواهید شد. 
کرد.  طراحی  نامحدود  می توان  که  است  این  واقعیت 
متاسفانه در فرش ماشینی بعد از اینکه تحولی در طرح ها 
داده می شود و در یکسال طرح هاي حرفه اي زده می شود 
و در همان گیر می کنند. ولی تولیدکنندگان باید به این امر 

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می

منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

توجه کنند که ما طرح هاي ایرانی زیادي داریم و فقط گل 
رز و..  نیستند و ما ترکیب بندي هایی داریم که می توان 
استفاده کرد و متاسفانه می بینیم همه رفتند سراغ 
افشان و لچک ترنج و حالت هایی که شاید از یک نگاه 

بی طرف مشابه باشند و نوآوري در آن نباشد. »
زارعی با ذکر این نکته که فرش ماشینی و دستباف 
باید کنار هم کار کنند و ما نمی توانیم جلوي تکنولوژي 
از  اینجا  من  عزیزم  تولیدکنندگان  گفت:«  بگیریم،  را 
طرف رسانه بگویم، باید براي طرح هزینه کنید و این 
اسمش هزینه نیست و سرمایه گذاري است و به 
پیش  و سویی  به سمت  شاید  برمی گردد.  خودتان 
برویم که هر شرکتی تیم طراحی داشته باشد. این کار 
ایده هاي  شرکتی  هر  چون  است  حرفه اي  بسیار 
خودش را داشته باشد و از آنجا خارج نشود. طراحی 
که با یک شرکت کار می کند ممکن است دیدي که 
بقیه تولیدکننده ها دارند، را نداشته باشد از طرفی با 

تمرکز روي یک پالت می تواند کار حرفه اي تر کند.»
که  بودیم  این  دنبال  همواره  داد:«  ادامه  طراح  این 
تشکلی تشکیل دهیم. ولی شاید یکی از دلایلی که 
بسیار مهم است این است که اتحادي که باید بین 
و  طراحان  بین  نمی کند،  فرقی  و  نیست  طراحان 
که  باشد  باید طوري  راهکارها   تولیدکنندگان شاید 
کارها با همفکري هم انجام شود. در واقع اینها همه در 
کنار هم قرار بگیرد و ما بتوانیم تشکلی داشته باشیم و 
در این سمت و سو حرکت کنیم و به نظر من شاید 
یکی از دلایل اصلی این است ما تشکل کشوري در 
جامعه  در  اگر  نداریم.   فرش  طراحی  شغل  زمینه 
نفري  چند  طراحان  از  نساجی  انجمن  متخصصین 
باشند، می تواند کمک کند بهتر اهدافشان را پیش 

ببرند.»
زارعی در بخش دیگر از صحبت ها از تفاوت طراحی 
مقوله  گفت:«در  دستباف  فرش  و  ماشینی  فرش 
طراحی فرش دو دیدگاه داریم. یک دیدگاه اینکه فرش 
تاریخچه ما است و قرار است تولید کنیم و به جهان 
عرضه کنیم. پس با رنگ بندي و تفکرات خودمان این 

کار را انجام دهیم . این دیدگاه بیشتر در فرش دستباف 
مطرح است. به نظرم باید هم همینطور باشد. چون 
کسی که دستباف می خرد دوست دارد فرش ایرانی 
بخرد با همان رنگ و بوي ایرانی و طرح ایرانی. ولی در 
فرش ماشینی اتفاقی که داریم این است که ماشین 
در دستباف  نتوانیم  هرکاري  و  می بافد  خیلی سریع 
انجام دهیم در فرش ماشینی می شود. بنابراین فرش 
فرش  در  است.  کرده  پیدا  گسترش  آن  در  مدرن 
ماشینی طراحی باید مختص ماشینی باشد و نباید از 
از  خیلی  به  من  انتقاد  بگیریم.  دستباف  فرش 
فرش  به  را  خودشان  که  است  این  تولیدکنندگان 
دستباف می چسبانند درحالیکه می توانند محصول 
مستقلی تولید و عرضه کنند. در ترکیه چون قاضی 
آنتپ را دارند و با بازارهاي جهانی در ارتباط هستند و 
بازاریابی فعالی دارند به فرش مدرن رو آوردند و قطعا 
هم موفقیت آمیز است. به اعتقاد من ایران در فرش 
کلاسیک می تواند حرف اول را بزند و در فرش مدرن 
هم الان وارد شده و بهتر و حرفه اي تر هم می تواند عمل 

کند.»
او در ادامه از نقش هوش مصنوعی در آینده طراحی 
دست  که  است  هنري  فرش  طراحی  گفت:«  فرش 
انسان در آن دخیل است. هوش مصنوعی از نظر من 
اتفاق خوبی است و اگر هم در حیطه طراحی وارد شود، 
کار طراحی را تسهیل می کند و به عنوان ابزار در دست 
طراح خواهد بود. به نظر من شغل طراحی ماندگار 
است چون فکر انسان یک هنر را خلق می کند و هیچ 
وقت یک ماشین یا ربات نمی تواند این کار را انجام 
دهد. معتقدم ما هنوز طراحان حرفه اي می خواهیم و 
این رشته اشباع نشده و با افزایش طراحان حرفه اي، 
محصولات حرفه اي هم گسترش خواهد یافت و می
 توانیم بهتر در جهان حرف بزنیم و فرش هاي بهتري 

تولید کنیم.»

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي

 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می

 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

تا زمانی که قیمت فرش ریالی باشد، تولیدک�ننده ضرر می ک�ند

گزارش ویژه
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شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می
منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي

 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می

 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می
 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»
به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 
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شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می

منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي

 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می

 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می
 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»
به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي
انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت
صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می
به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می
 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه
 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 
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شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می
منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي
 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می
 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه
 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

گزارش ویژه

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می
منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي
 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می
 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه

 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک

 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 

 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 
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محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

گزارش رخدادها
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شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می

منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي
 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می
 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه

 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک

 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 

 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

بر  تورم  و  رکود  که  رسید  پایان  به  حالی  در   1402 سال 
صنعت فرش ماشینی بیش از پیش سایه انداخته بود. 
نوسانات نرخ ارز ، تداوم تحریم ها و مشکلات تخصیص ارز 
و رفع تعهد ارزي سال سختی براي تولیدکنندگان رقم زد.

پس از گذشت ماه مبارك رمضان، اولین رویداد صنعت 
خورد.  رقم  اردیبهشت  سیزدهم  در  ماشینی،  فرش 
هفتمین همایش ملی صنعت فرش ماشینی ایران هر 
ساله به همت سراي نوآوري فرش ماشینی در دانشگاه 

ازاد اسلامی کاشان برگزار می شود.
این همایش جنبه هم اندیشی بین بخش هاي مختلف 
صنعت و مسئولین را داشت. جلسه پرسش و پاسخ و 
هم اندیشی صنعتگران با مسئولین پیرامون مشکلات و 
اولیه،  مواد  و  نخ  قیمت  جمله  از  دغدغه هاي صنعت 
قیمت گذاري فرش و مشکلات نصب ماشین آلات جدید 

در این همایش بررسی شد.
سیزدهم اردیبهشت آغاز رویداد دیگري نیز در صنعت 
و  نساجی  نمایشگاه صنعت  دوازدهمین  بود.  نساجی 
پوشاك یزد از 13 تا 16 اردیبهشت در شهرك نمایشگاه
 هاي بین المللی استان یزد برگزار شد. در این نمایشگاه ، 
بیش از 90 شرکت معتبر و چندین شرکت دانش بنیان از 
کشور هاي چین، آلمان، ایتالیا، ترکیه، تاجیکستان، اندونزي 

و سنگاپور در این نمایشگاه حضور داشتند.
با  این ماه  بود.  پربار  براي صنعت نساجی  خرداد 1402 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت نساجی اصفهان 
آغاز شد. بزرگترین رویداد صنعت نساجی در اصفهان، از 4 
تا 7 خرداد در محل دائمی نمایشگاه هاي اصفهان برگزار  

شد.
یازدهم خرداد، نوزدهمین نمایشگاه نخ و الیاف استانبول 
به عنوان بزرگترین نمایشگاه نخ و الیاف خاورمیانه برگزار 
شد. این نمایشگاه به دلیل زلزله سال گذشته ترکیه، با 

براي  مصنوعی  هوش  تکنولوژي  از   2023 ایتما  در 
بازدیدکنندگان آنلاین استفاده می شود که از طریق سایت 
آن می توانند با بیش از 1700  غرفه گذار این نمایشگاه به 

صورت آنلاین ارتباط برقرار کنند.
6 شرکت بزرگ تولیدکننده ماشین آلات فرش ماشینی از 
این  در  ترکیه  و  سوئد  آلمان،  ایتالیا،  بلژیک،  کشورهاي 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»

 مروری بر رخدادهای
 صنعت فرش ماشینی در

 سالی که گذشت

 المپیک ماشین آلات نساجی، نمایشگاه
ایتما، امسال در میلان برگزار شد

 این نمایشگاه که هر چهار سال یکبار در 
 یک شهر اروپا برگزار می شود از ٨ تا ١٤ ژوئن

مطابق ١٨ تا ٢٤ خرداد برگزار شد

تاخیر چند ماهه در ماه ژوئن برگزار می شد. تولیدکنندگان 
در صنعت  خام  ماده  مهمترین  نخ،  در صنعت  فعال 
نساجی، از 1 تا 3 ژوئن مطابق با 11 تا 13 خرداد در مرکز 

نمایشگاه تویاپ گردهم آمدند. 
اقتصاد  استانبول  الیاف  نمایشگاه  نوزدهمین  در 
چرخشی یکی از موضوعات مهم بود، بخشی از محوطه 
درباره بازیافت نخ از ضایعات تا محصول نهایی به نمایش 
گذاشته  شد. بازدیدکنندگان از نمایشگاه این فرصت را 
خواهند یافت تا مراحل تبدیل یک بطري پلاستیکی به 

یک پیراهن را به صورت حضوري ببینند.
چهار شرکت از ایران در این نمایشگاه حضور داشتند. 
گروه  و  بهکوش  صنایع  گروه  نخ،  سیمین  نخ،  نفیس 

تولیدي صنعتی الیاف شیوا.

نمایشگاه حضور داشتند.
ترك ها وقتی در تدارك برگزاري نمایشگاه خودشان بودند، 
حضور  سال  آخرین   2023 سال  که  نمی دانستند  هیچ 
دموتکس در ترکیه باشد. دموتکس آنتالیا آخرین حضور 
دموتکس به عنوان برگزار کننده نمایشگاه در ترکیه بود. 
این نمایشگاه که در سال هاي گذشته در غازي آنتپ برگزار 
می شد، به دلیل زلزله سال 2022، از 19 تا 22 تیر ماه در 
آنتالیا برگزار شد. در آخرین حضور دموتکس در ترکیه 30 

شرکت ایرانی و 46 شرکت از ترکیه حضور داشتند.
 88 شرکت کننده از کشورهاي ترکیه، ایران، چین، هند، 
این  ازبکستان در  و  آمریکا  کره جنوبی،  پاکستان،  اردن، 
نمایشگاه حضور داشتند. در همین نمایشگاه بود که با 
پیشنهاد شرکت هاي ایرانی به مدیران دموتکس، مقرر شد 

دموتکس خاورمیانه به دوبی منتقل شود.
مرداد 1402 با دموتکس شانگهاي آغاز شد. 26 جولاي 
"نمایشگاه بین المللی فرش و  با 2 مرداد  2023 مطابق 
ملی  نمایشگاه  و  مرکز همایش  در  دموتکس   کفپوش 

شانگهاي آغاز به کار کرد و تا 6 مرداد ادامه داشت.
 در مراسم افتتاحیه دموتکس شانگهاي، ژانگ انجیو، 
رئیس اتحادیه کفپوش چوبی چین و وانگ من، رئیس 
انجمن صنعت محصولات جنگلی چین، طراح معروف 

چینی، یانگ لی سخنرانی کردند.
 در این سخنرانی ها نقش طبیعت در کفپوش و عناصر 
طراحی کفپوش طبیعی بررسی شد. سپس چند تن از 
درباره  اتحادیه ها  این  عضو  محصولات  نمایندگان 
محصولات تولیدي جدید خود که از عناصر طبیعی در آن 

استفاده شده صحبت کردند. در این نمایشگاه پاویونی از 
ایران با حضور شرکتهاي فرش ماشینی حضور داشتند.

پاییز 1402 فصل نمایشگاه هاي صنعت نساجی ایران بود. 
از 23 تا 26 مهر ماه دو نمایشگاه ایرانتکس و ایران مد براي 
اولین بار به طور همزمان در محل دائمی نمایشگاه هاي 

بین المللی تهران برگزار شدند.
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات، مواد 
و  گلدوزي  ماشین هاي  خانگی،  منسوجات  اولیه، 
محصولات نساجی تهران( ایرانتکس) با همکاري انجمن 
صنایع نساجی ایران از سال 83 تاکنون در حال برگزاري 

است.
در این نمایشگاه گروه هاي کالایی مختلفی از جمله انواع 
ماشین آلات نساجی، چرخ خیاطی، ماشین گلدوزي و 
کالاي  انواع  خانگی،  منسوجات  انواع  برش،  و  دوخت 
صنعت  اولیه  مواد  و  رنگ  الیاف،  نخ،  انواع  و  خواب 

نساجی و پارچه و پوشاك عرضه شد.
براي  نیز   ایران(ایران مد)  پوشاك  نمایشگاه  یازدهمین 
نخستین بار به صورت بین المللی با حضور و مشارکت ده 
ها شرکت طراحی و تولیدي، نیز در محل دائمی نمایشگاه 
نمایشگاه 84  این  در  برپا شد.  تهران  المللی  بین  هاي 

شرکت تولیدي حضور داشتند.
آبان 1402 با نمایشگاه پر حاشیه فرش ماشینی همراه بود. 
این نمایشگاه که در سال 1402 چندین بار تغییر تاریخ داد، 
در نهایت از سوم تا ششم آبان در محل دائمی نمایشگاه

 هاي بین المللی تهران برگزار شد. تغییر تاریخ این نمایشگاه 
از شهریور به بهمن ماه باعث گله مندي بسیاري شده بود 
که در نهایت با تلاش شوراي سیاست گذاري نمایشگاه در 

آبان برگزار شد.
در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی کف پوش ها، موکت، 
مشارکت  شرکت   150 وابسته  صنایع  و  ماشینی  فرش 
داشتند. در این نمایشگاه آخرین توانایی ها، دستاوردها و 
خدمات خود در زمینه هاي انواع قالی، فرش دستباف، 
تابلو فرش، فرش روستایی و عشایري و  گلیم،  قالیچه، 
فرش هاي مدرن را به نمایش گذاشتند. در این نمایشگاه 
تجاري  هیئت هاي  سیاستگذاري  شوراي  همکاري  با 

مختلفی دعوت شدند که باعث رضایت شرکت کننده ها 
شدند.

از  یکی   CITME و  آسیا  ایتماي  دوسالانه  نمایشگاه 
رویدادهاي مهم ماشین آلات نساجی دنیا بعد از ایتماي 
میلان است. این نمایشگاه از 28 آبان تا 2 آذر در مرکز 

نمایشگاه یشانگهاي برگزار شد. 
از نقاط قوت آن حضور گسترده انجمن سازندگان ماشین 
آلات نساجی کره جنوبی، اتحادیه ماشین آلات نساجی 

تایوان است.
سرانجام حاصل رقابت ترك ها با دموتکس، در سال 2023 
اولین  ثمر رسید.  به  استانبول  نمایشگاه فرش  تولد  با 
مشارکت  با  که  استانبول  کفپوش  و  فرش  نمایشگاه 
انجمن  همکاري  با  تویاپ  نمایشگاهی  شرکت 
صادرکنندگان  انجمن  و  استانبول  فرش  صادرکنندگان 
فرش جنوب شرقی آناتولی  برنامه ریزي شده بود، از  14 تا 
17 آذر ماه در مرکز نمایشگاهی استانبول (IFM) برگزار شد.

نمایشگاه فرش استانبول 400 شرکت کننده داشت که 
75 درصد آنها از ترکیه و 25 درصد از شرکت هاي بین 
این  در  حضور  براي  ایرانی  26شرکت    . بودند.  المللی 
نمایشگاه ثبت نام کردند و شرکت هاي ایرانی در سالن یک 
با وسعت 6500 متر مربع حضور داشتند. حضور در سالن 
مجزا یکی از نارضایتی هاي شرکت کنندگان ایرانی بود. اما 
در نهایت اغلب شرکت هاي ایرانی توانستند بهره خود را از 

این نمایشگاه ببرند و با مشتریان خود دیدار کنند.
رویداد استارتاپی  تنها  به عنوان  رویداد ملی فرش آپ، 
صنعت فرش ماشینی سومین دوره خود را به خوبی به 
پایان رساند. این رویداد که به همت سراي نوآوري فرش 
ماشینی برگزار می شود، در 29 آذر با انتخاب سه ایده برتر 
فرش  نخ  با  رابطه  در  دوم  و  اول  ایده  رسید.  پایان  به 
ماشینی و ایده سوم استفاده از هوش مصنوعی در طراحی 

فرش بود.
آغاز سال جدید میلادي با نمایشگا ه هاي آلمان آغاز شد. 
نمایشگاه هیم تکستایل فرانکفورت از 19 تا 22 دي ماه با 
رشد قابل توجه حضور شرکت هاي فرش ماشینی برگزار 

فرش  براي  سالن  یک   ،  Heimtextil نمایشگاه  در  شد. 
اختصاص داده شده که بیش از 100 غرفه در آن حضور 
داشتند. شرکت هاي مشهوري چون فرش مرینوس ترکیه 
و اورینتال ویورز و شرکت هایی از آمریکا و بلژیک در این 

نمایشگاه غرفه داشتند.
از 21 دي ماه 1402 دموتکس هانوفر، نمایشگاه پیشرو و 
باسابقه در تجارت فرش و کفپوش جهان آغاز شد. این 
نمایشگاه که تا 24 دي ماه ادامه داشت، 12 شرکت فرش 
ماشینی و 8 شرکت فرش دستباف از ایران شرکت کردند. 
دموتکس هانوفر با حضور بیش از 1000 غرفه گذار یکی از 
بزرگترین نمایشگاه هاي سال هاي اخیر بود که متاسفانه 
همزمان با اعتصاب کارکنان خطوط آهن و کشاورزان آلمان 
شد و در دو روز اول بازدیدهاي کمتري نسبت به سالهاي 
گذشته داشت. در نهایت این نمایشگاه توانست با ثبت 

18 هزار نفر بازدید کار خود را به پایان برساند.

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

گزارش رخدادها

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می

منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي

 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می

 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می

 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»

به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 

| مجله الکترونیکی فرش ماشینی - شماره 20 - اسفند ١٤1402

براي  مصنوعی  هوش  تکنولوژي  از   2023 ایتما  در 
بازدیدکنندگان آنلاین استفاده می شود که از طریق سایت 
آن می توانند با بیش از 1700  غرفه گذار این نمایشگاه به 

صورت آنلاین ارتباط برقرار کنند.
6 شرکت بزرگ تولیدکننده ماشین آلات فرش ماشینی از 
این  در  ترکیه  و  سوئد  آلمان،  ایتالیا،  بلژیک،  کشورهاي 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»
نمایشگاه حضور داشتند.

ترك ها وقتی در تدارك برگزاري نمایشگاه خودشان بودند، 
حضور  سال  آخرین   2023 سال  که  نمی دانستند  هیچ 
دموتکس در ترکیه باشد. دموتکس آنتالیا آخرین حضور 
دموتکس به عنوان برگزار کننده نمایشگاه در ترکیه بود. 
این نمایشگاه که در سال هاي گذشته در غازي آنتپ برگزار 
می شد، به دلیل زلزله سال 2022، از 19 تا 22 تیر ماه در 
آنتالیا برگزار شد. در آخرین حضور دموتکس در ترکیه 30 

شرکت ایرانی و 46 شرکت از ترکیه حضور داشتند.
 88 شرکت کننده از کشورهاي ترکیه، ایران، چین، هند، 
این  ازبکستان در  و  آمریکا  کره جنوبی،  پاکستان،  اردن، 
نمایشگاه حضور داشتند. در همین نمایشگاه بود که با 
پیشنهاد شرکت هاي ایرانی به مدیران دموتکس، مقرر شد 

دموتکس خاورمیانه به دوبی منتقل شود.
مرداد 1402 با دموتکس شانگهاي آغاز شد. 26 جولاي 
"نمایشگاه بین المللی فرش و  با 2 مرداد  2023 مطابق 
ملی  نمایشگاه  و  مرکز همایش  در  دموتکس   کفپوش 

شانگهاي آغاز به کار کرد و تا 6 مرداد ادامه داشت.
 در مراسم افتتاحیه دموتکس شانگهاي، ژانگ انجیو، 
رئیس اتحادیه کفپوش چوبی چین و وانگ من، رئیس 
انجمن صنعت محصولات جنگلی چین، طراح معروف 

چینی، یانگ لی سخنرانی کردند.
 در این سخنرانی ها نقش طبیعت در کفپوش و عناصر 
طراحی کفپوش طبیعی بررسی شد. سپس چند تن از 
درباره  اتحادیه ها  این  عضو  محصولات  نمایندگان 
محصولات تولیدي جدید خود که از عناصر طبیعی در آن 

استفاده شده صحبت کردند. در این نمایشگاه پاویونی از 
ایران با حضور شرکتهاي فرش ماشینی حضور داشتند.

پاییز 1402 فصل نمایشگاه هاي صنعت نساجی ایران بود. 
از 23 تا 26 مهر ماه دو نمایشگاه ایرانتکس و ایران مد براي 
اولین بار به طور همزمان در محل دائمی نمایشگاه هاي 

بین المللی تهران برگزار شدند.
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات، مواد 
و  گلدوزي  ماشین هاي  خانگی،  منسوجات  اولیه، 
محصولات نساجی تهران( ایرانتکس) با همکاري انجمن 
صنایع نساجی ایران از سال 83 تاکنون در حال برگزاري 

است.
در این نمایشگاه گروه هاي کالایی مختلفی از جمله انواع 
ماشین آلات نساجی، چرخ خیاطی، ماشین گلدوزي و 
کالاي  انواع  خانگی،  منسوجات  انواع  برش،  و  دوخت 
صنعت  اولیه  مواد  و  رنگ  الیاف،  نخ،  انواع  و  خواب 

نساجی و پارچه و پوشاك عرضه شد.
براي  نیز   ایران(ایران مد)  پوشاك  نمایشگاه  یازدهمین 
نخستین بار به صورت بین المللی با حضور و مشارکت ده 
ها شرکت طراحی و تولیدي، نیز در محل دائمی نمایشگاه 
نمایشگاه 84  این  در  برپا شد.  تهران  المللی  بین  هاي 

شرکت تولیدي حضور داشتند.
آبان 1402 با نمایشگاه پر حاشیه فرش ماشینی همراه بود. 
این نمایشگاه که در سال 1402 چندین بار تغییر تاریخ داد، 
در نهایت از سوم تا ششم آبان در محل دائمی نمایشگاه
 هاي بین المللی تهران برگزار شد. تغییر تاریخ این نمایشگاه 
از شهریور به بهمن ماه باعث گله مندي بسیاري شده بود 
که در نهایت با تلاش شوراي سیاست گذاري نمایشگاه در 

آبان برگزار شد.
در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی کف پوش ها، موکت، 
مشارکت  شرکت   150 وابسته  صنایع  و  ماشینی  فرش 
داشتند. در این نمایشگاه آخرین توانایی ها، دستاوردها و 
خدمات خود در زمینه هاي انواع قالی، فرش دستباف، 
تابلو فرش، فرش روستایی و عشایري و  گلیم،  قالیچه، 
فرش هاي مدرن را به نمایش گذاشتند. در این نمایشگاه 
تجاري  هیئت هاي  سیاستگذاري  شوراي  همکاري  با 

مختلفی دعوت شدند که باعث رضایت شرکت کننده ها 
شدند.

از  یکی   CITME و  آسیا  ایتماي  دوسالانه  نمایشگاه 
رویدادهاي مهم ماشین آلات نساجی دنیا بعد از ایتماي 
میلان است. این نمایشگاه از 28 آبان تا 2 آذر در مرکز 

نمایشگاه یشانگهاي برگزار شد. 
از نقاط قوت آن حضور گسترده انجمن سازندگان ماشین 
آلات نساجی کره جنوبی، اتحادیه ماشین آلات نساجی 

تایوان است.
سرانجام حاصل رقابت ترك ها با دموتکس، در سال 2023 
اولین  ثمر رسید.  به  استانبول  نمایشگاه فرش  تولد  با 
مشارکت  با  که  استانبول  کفپوش  و  فرش  نمایشگاه 
انجمن  همکاري  با  تویاپ  نمایشگاهی  شرکت 
صادرکنندگان  انجمن  و  استانبول  فرش  صادرکنندگان 
فرش جنوب شرقی آناتولی  برنامه ریزي شده بود، از  14 تا 
17 آذر ماه در مرکز نمایشگاهی استانبول (IFM) برگزار شد.

نمایشگاه فرش استانبول 400 شرکت کننده داشت که 
75 درصد آنها از ترکیه و 25 درصد از شرکت هاي بین 
این  در  حضور  براي  ایرانی  26شرکت    . بودند.  المللی 
نمایشگاه ثبت نام کردند و شرکت هاي ایرانی در سالن یک 
با وسعت 6500 متر مربع حضور داشتند. حضور در سالن 
مجزا یکی از نارضایتی هاي شرکت کنندگان ایرانی بود. اما 
در نهایت اغلب شرکت هاي ایرانی توانستند بهره خود را از 

این نمایشگاه ببرند و با مشتریان خود دیدار کنند.
رویداد استارتاپی  تنها  به عنوان  رویداد ملی فرش آپ، 
صنعت فرش ماشینی سومین دوره خود را به خوبی به 
پایان رساند. این رویداد که به همت سراي نوآوري فرش 
ماشینی برگزار می شود، در 29 آذر با انتخاب سه ایده برتر 
فرش  نخ  با  رابطه  در  دوم  و  اول  ایده  رسید.  پایان  به 
ماشینی و ایده سوم استفاده از هوش مصنوعی در طراحی 

فرش بود.
آغاز سال جدید میلادي با نمایشگا ه هاي آلمان آغاز شد. 
نمایشگاه هیم تکستایل فرانکفورت از 19 تا 22 دي ماه با 
رشد قابل توجه حضور شرکت هاي فرش ماشینی برگزار 

فرش  براي  سالن  یک   ،  Heimtextil نمایشگاه  در  شد. 
اختصاص داده شده که بیش از 100 غرفه در آن حضور 
داشتند. شرکت هاي مشهوري چون فرش مرینوس ترکیه 
و اورینتال ویورز و شرکت هایی از آمریکا و بلژیک در این 

نمایشگاه غرفه داشتند.
از 21 دي ماه 1402 دموتکس هانوفر، نمایشگاه پیشرو و 
باسابقه در تجارت فرش و کفپوش جهان آغاز شد. این 
نمایشگاه که تا 24 دي ماه ادامه داشت، 12 شرکت فرش 
ماشینی و 8 شرکت فرش دستباف از ایران شرکت کردند. 
دموتکس هانوفر با حضور بیش از 1000 غرفه گذار یکی از 
بزرگترین نمایشگاه هاي سال هاي اخیر بود که متاسفانه 
همزمان با اعتصاب کارکنان خطوط آهن و کشاورزان آلمان 
شد و در دو روز اول بازدیدهاي کمتري نسبت به سالهاي 
گذشته داشت. در نهایت این نمایشگاه توانست با ثبت 

18 هزار نفر بازدید کار خود را به پایان برساند.

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

گزارش رخدادها

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می
منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي

 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می

 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می
 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»
به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 
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براي  مصنوعی  هوش  تکنولوژي  از   2023 ایتما  در 
بازدیدکنندگان آنلاین استفاده می شود که از طریق سایت 
آن می توانند با بیش از 1700  غرفه گذار این نمایشگاه به 

صورت آنلاین ارتباط برقرار کنند.
6 شرکت بزرگ تولیدکننده ماشین آلات فرش ماشینی از 
این  در  ترکیه  و  سوئد  آلمان،  ایتالیا،  بلژیک،  کشورهاي 

محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي

انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت

صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می

به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می

 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»
نمایشگاه حضور داشتند.

ترك ها وقتی در تدارك برگزاري نمایشگاه خودشان بودند، 
حضور  سال  آخرین   2023 سال  که  نمی دانستند  هیچ 
دموتکس در ترکیه باشد. دموتکس آنتالیا آخرین حضور 
دموتکس به عنوان برگزار کننده نمایشگاه در ترکیه بود. 
این نمایشگاه که در سال هاي گذشته در غازي آنتپ برگزار 
می شد، به دلیل زلزله سال 2022، از 19 تا 22 تیر ماه در 
آنتالیا برگزار شد. در آخرین حضور دموتکس در ترکیه 30 

شرکت ایرانی و 46 شرکت از ترکیه حضور داشتند.
 88 شرکت کننده از کشورهاي ترکیه، ایران، چین، هند، 
این  ازبکستان در  و  آمریکا  کره جنوبی،  پاکستان،  اردن، 
نمایشگاه حضور داشتند. در همین نمایشگاه بود که با 
پیشنهاد شرکت هاي ایرانی به مدیران دموتکس، مقرر شد 

دموتکس خاورمیانه به دوبی منتقل شود.
مرداد 1402 با دموتکس شانگهاي آغاز شد. 26 جولاي 
"نمایشگاه بین المللی فرش و  با 2 مرداد  2023 مطابق 
ملی  نمایشگاه  و  مرکز همایش  در  دموتکس   کفپوش 

شانگهاي آغاز به کار کرد و تا 6 مرداد ادامه داشت.
 در مراسم افتتاحیه دموتکس شانگهاي، ژانگ انجیو، 
رئیس اتحادیه کفپوش چوبی چین و وانگ من، رئیس 
انجمن صنعت محصولات جنگلی چین، طراح معروف 

چینی، یانگ لی سخنرانی کردند.
 در این سخنرانی ها نقش طبیعت در کفپوش و عناصر 
طراحی کفپوش طبیعی بررسی شد. سپس چند تن از 
درباره  اتحادیه ها  این  عضو  محصولات  نمایندگان 
محصولات تولیدي جدید خود که از عناصر طبیعی در آن 

استفاده شده صحبت کردند. در این نمایشگاه پاویونی از 
ایران با حضور شرکتهاي فرش ماشینی حضور داشتند.

پاییز 1402 فصل نمایشگاه هاي صنعت نساجی ایران بود. 
از 23 تا 26 مهر ماه دو نمایشگاه ایرانتکس و ایران مد براي 
اولین بار به طور همزمان در محل دائمی نمایشگاه هاي 

بین المللی تهران برگزار شدند.
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات، مواد 
و  گلدوزي  ماشین هاي  خانگی،  منسوجات  اولیه، 
محصولات نساجی تهران( ایرانتکس) با همکاري انجمن 
صنایع نساجی ایران از سال 83 تاکنون در حال برگزاري 

است.
در این نمایشگاه گروه هاي کالایی مختلفی از جمله انواع 
ماشین آلات نساجی، چرخ خیاطی، ماشین گلدوزي و 
کالاي  انواع  خانگی،  منسوجات  انواع  برش،  و  دوخت 
صنعت  اولیه  مواد  و  رنگ  الیاف،  نخ،  انواع  و  خواب 

نساجی و پارچه و پوشاك عرضه شد.
براي  نیز   ایران(ایران مد)  پوشاك  نمایشگاه  یازدهمین 
نخستین بار به صورت بین المللی با حضور و مشارکت ده 
ها شرکت طراحی و تولیدي، نیز در محل دائمی نمایشگاه 
نمایشگاه 84  این  در  برپا شد.  تهران  المللی  بین  هاي 

شرکت تولیدي حضور داشتند.
آبان 1402 با نمایشگاه پر حاشیه فرش ماشینی همراه بود. 
این نمایشگاه که در سال 1402 چندین بار تغییر تاریخ داد، 
در نهایت از سوم تا ششم آبان در محل دائمی نمایشگاه

 هاي بین المللی تهران برگزار شد. تغییر تاریخ این نمایشگاه 
از شهریور به بهمن ماه باعث گله مندي بسیاري شده بود 
که در نهایت با تلاش شوراي سیاست گذاري نمایشگاه در 

آبان برگزار شد.
در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی کف پوش ها، موکت، 
مشارکت  شرکت   150 وابسته  صنایع  و  ماشینی  فرش 
داشتند. در این نمایشگاه آخرین توانایی ها، دستاوردها و 
خدمات خود در زمینه هاي انواع قالی، فرش دستباف، 
تابلو فرش، فرش روستایی و عشایري و  گلیم،  قالیچه، 
فرش هاي مدرن را به نمایش گذاشتند. در این نمایشگاه 
تجاري  هیئت هاي  سیاستگذاري  شوراي  همکاري  با 

مختلفی دعوت شدند که باعث رضایت شرکت کننده ها 
شدند.

از  یکی   CITME و  آسیا  ایتماي  دوسالانه  نمایشگاه 
رویدادهاي مهم ماشین آلات نساجی دنیا بعد از ایتماي 
میلان است. این نمایشگاه از 28 آبان تا 2 آذر در مرکز 

نمایشگاه یشانگهاي برگزار شد. 
از نقاط قوت آن حضور گسترده انجمن سازندگان ماشین 
آلات نساجی کره جنوبی، اتحادیه ماشین آلات نساجی 

تایوان است.
سرانجام حاصل رقابت ترك ها با دموتکس، در سال 2023 
اولین  ثمر رسید.  به  استانبول  نمایشگاه فرش  تولد  با 
مشارکت  با  که  استانبول  کفپوش  و  فرش  نمایشگاه 
انجمن  همکاري  با  تویاپ  نمایشگاهی  شرکت 
صادرکنندگان  انجمن  و  استانبول  فرش  صادرکنندگان 
فرش جنوب شرقی آناتولی  برنامه ریزي شده بود، از  14 تا 
17 آذر ماه در مرکز نمایشگاهی استانبول (IFM) برگزار شد.

نمایشگاه فرش استانبول 400 شرکت کننده داشت که 
75 درصد آنها از ترکیه و 25 درصد از شرکت هاي بین 
این  در  حضور  براي  ایرانی  26شرکت    . بودند.  المللی 
نمایشگاه ثبت نام کردند و شرکت هاي ایرانی در سالن یک 
با وسعت 6500 متر مربع حضور داشتند. حضور در سالن 
مجزا یکی از نارضایتی هاي شرکت کنندگان ایرانی بود. اما 
در نهایت اغلب شرکت هاي ایرانی توانستند بهره خود را از 

این نمایشگاه ببرند و با مشتریان خود دیدار کنند.
رویداد استارتاپی  تنها  به عنوان  رویداد ملی فرش آپ، 
صنعت فرش ماشینی سومین دوره خود را به خوبی به 
پایان رساند. این رویداد که به همت سراي نوآوري فرش 
ماشینی برگزار می شود، در 29 آذر با انتخاب سه ایده برتر 
فرش  نخ  با  رابطه  در  دوم  و  اول  ایده  رسید.  پایان  به 
ماشینی و ایده سوم استفاده از هوش مصنوعی در طراحی 

فرش بود.
آغاز سال جدید میلادي با نمایشگا ه هاي آلمان آغاز شد. 
نمایشگاه هیم تکستایل فرانکفورت از 19 تا 22 دي ماه با 
رشد قابل توجه حضور شرکت هاي فرش ماشینی برگزار 

فرش  براي  سالن  یک   ،  Heimtextil نمایشگاه  در  شد. 
اختصاص داده شده که بیش از 100 غرفه در آن حضور 
داشتند. شرکت هاي مشهوري چون فرش مرینوس ترکیه 
و اورینتال ویورز و شرکت هایی از آمریکا و بلژیک در این 

نمایشگاه غرفه داشتند.
از 21 دي ماه 1402 دموتکس هانوفر، نمایشگاه پیشرو و 
باسابقه در تجارت فرش و کفپوش جهان آغاز شد. این 
نمایشگاه که تا 24 دي ماه ادامه داشت، 12 شرکت فرش 
ماشینی و 8 شرکت فرش دستباف از ایران شرکت کردند. 
دموتکس هانوفر با حضور بیش از 1000 غرفه گذار یکی از 
بزرگترین نمایشگاه هاي سال هاي اخیر بود که متاسفانه 
همزمان با اعتصاب کارکنان خطوط آهن و کشاورزان آلمان 
شد و در دو روز اول بازدیدهاي کمتري نسبت به سالهاي 
گذشته داشت. در نهایت این نمایشگاه توانست با ثبت 

18 هزار نفر بازدید کار خود را به پایان برساند.

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»



با  محمد آذرباد، مدیریت فرش جهان مهر در گفتگو 
ایران  اقتصادي صنعت  به مشکلات  فرش ماشینی 
پرداخت. به گفته ي آذرباد اقتصاد و صنعت ما توان 
رقابت در بازار آزاد را ندارد و باید با تصدي گري دولت 

پیش برود. در ادامه این گفتگو را می خوانید.
آذرباد در ابتدا مشکلات ارزي کشور را ناشی از اقتصاد 
نفتی خواند و گفت:« طی شش دهه در کشور ما بین 
سال هاي 1330 تا 1390 با پشتوانه ارزهاي حاصل از 
کشور  در  ارز  تامین  براي  مشکلی  ما  نفت  فروش 
یک  نیازمند  را  خودمان  واقعا  وقت  هیچ  نداشتیم. 
نظام منسجم اقتصادي ندیدیم. بعد تحریم هاي بین 
المللی و تحریم هسته اي کشور ما در مضیقه ارزي قرار 
نیاز  مورد  مالی  انضباط  این  شد  احساس  و  گرفت 
است. تا قبل این ما به اندازه اي ارز داشتیم و به اندازه

 اي ارز وارد اقتصاد ما می شد، که فکر نمی کردیم ممکن 
است یک زمانی براي ما ایجاد مشکل کند. الان که با 
ارز به ما  نرم می کنیم کمبود  تحریم ها دست و پنجه 
فشار وارد می کند. راهکار چی بوده؟ ما به عنوان یک 

کشور نفتی راهکارهاي اقتصادیمان متفاوت است.»
وي در ادامه با اشاره به تراز تجاري منفی گفت:«  در 

مصاحبه کوتاه

شش ماهه اول امسال تراز تجاري خیلی بدي داشتیم. 
چون آمدیم آن ارزي که به نیمایی یا تالار دوم معروف 
است را در قیمت ثابتی نگه داشتیم و خواستیم تراز را 
ثابت نگه داریم ولی نتوانستیم ریت ریال و دلار را تغییر 
دهیم این تراز را مثبت نگه داریم. تراز ما تقریبا منفی 12 
میلیارد دلار شده است.   در قسمت ریالی سعی کردند 
در  کنند  جبران  را  ناترازي  مالیات  در  سازي  بهبود  با 
قسمت ارزي هم بانک مرکزي با تصدي گري در حوزه ارز 
آن ناترازي را از بین ببرد. دولت از طرف سازمان ها و 
براي  می گیرد  قرار  فشار  تحت  مختلف  نهادهاي 
تخصیص ارز، مثلا وزارت صمت به بانک مرکزي فشار 
می آورد که ارز صنایع را بده، یا وزارت بهداشت فشار می

منابع  هم  مرکزي  بانک  بده.  را  جا  فلان  ارز  که   آورد 
از  ارزها  این  نگذارد  می دهد  ترجیح  و  دارد  محدودي 
دستش خارج شود. چون به محض اینکه این منابع و 
ارزها از دست بانک مرکزي خارج شود، عرضه و تقاضا 
در بازار به شدت بهم می خورد. درسال گذشته عرضه و 
تقاضا 59 میلیارد بوده، اگر این را به دست بازار دهند 
شما یک ناترازي شدیدي در بازار خواهید دید تا زمانی 
می رسند؟  تراز  به  زمانی  چه  اینها  برسند  تراز  به  که 

تناسب ریال و دلار به چه نسبتی از هم برسد که تراز 
تجاري  به تعادل برسد؟ اگر 45 سال گذشته را در 
نظر بگیریم و مبناي دلار را 70 ریال به ازاي هر دلار 
در نظر بگیریم، با توجه به واقعیتهاي اقتصادي که 
طی 45 سال اخیر داشتیم باید الان دلار در محدوده 
250 هزار تومان باشد. ولیکن دولت با تصدي گري 
که در محدوده دلار می کند و منابع خوبی که داشته 
قبل از دهه اخیر، توانسته از نرخ دلار حمایت کند.»

این فعال فرش ماشینی با انتقاد از بازار آزاد گفت:« 
بازار و عرضه و  نهاد  به  بیایید  دوستان می گویند  
ریال  با  این  دلار  اجازه دهیم  واگذار کنیم و  تقاضا 
خودش را تراز کند. من به ضرص قاطع می گویم اگر 
این اتفاق بیفتد ما یک جهش بزرگ افزایشی داریم 
در حیطه تناسب دلار به ریال. یعنی حرف زدن راجع 
چون  کشاند  می  تشنج  به  را  بازار  قضیه  این  به 
تجارت بین المللی تراز نیست. بانک مرکزي اگر در 
حوزه ارز تصدي گري نکند، ممکن است ریال بیشتر 
بیاید.  وجود  به  اقتصادي  فاجعه   و  بریزد  اینها  از 
حال  به  کنیم  رها  را  ماشینی  فرش  اینکه صنعت 
خودش و از گرفتن این ارز یارانه اي محروم کنیم مثل 
این است که یک طفل شیرخوار را از شیر بگیریم. 
 25 آزاد  ارز  و  دولتی  یارانه اي  ارز  بین  تفاوت  الان 
درصد است. معتقدم این 25 درصد در اقتصاد ایران 
فسادزا نیست. از آن طرف براي رفع تعهد ارزي براي 
هر یورو و دلار باید 5 هزار تومان هزینه کنی، این رفع 
تعهد ارزي مشکل بزرگی براي صادرکننده ها است. 
ولی مشکل بزرگتري که داریم این است که در زمینه 
ارز دولتی و یارانه اي دولت خودش را به روز و واقعی 
نمی کند و می خواهد از نرخی دفاع کند که قابل دفاع 

نیست.»
وي با اشاره به اینکه شرایط اولیه دفاع از بازار آزاد را 
نداریم، گفت:« یک مقدار باید در این زمینه تصدي

 گري دولت را بپذیریم. براي بخش خصوصی سخت 
است و باید این را بپذیریم که در اقتصادي که 53 

 9 فقط  داشته،  گذشته صادرات  دلار سال  میلیارد 
به  درصد   91 است.  خصوصی  بخش  سهم  درصد 
شکلی به دولت و هلدینگ هاي خصولتی برمی گردد. 
زمینه  این  در  انرژي.  و  برق  و  معدن  و  پتروشیمی 
است  مسلم  و  باشی  داشته  ازاد  اقتصاد  نمیتوانی 
دولت باید تصدي گري خودش را بکند. در ارتباط با 
این  داریم  که  ناترازي  به  توجه  با  خودمان  صنعت 
ما  نیست.  ما  و مصلحت صنعت  که صلاح  است 
میلیاردها دلار در شهرستان سرمایه گذاري کردیم و 
حالا نگران بقیه حوزه هاي اقتصاد باشیم به نظر من 
منطقی نیست. من صنعتگر در درجه اول باید نگران 
صنعت خودم باشم که آیا تخصیص ارز یورو 43 هزار 
تومنی به من خواهد داد؟ که دستگاهی که وارد می

 کنم به عنوان مثال 2,5 میلیون یورو براي من 130 
میلیارد در می آید یا قرار است در بازار رها شده یورور 
را 100 هزار تومان تامین کنم و دستگاه براي من 250 
کدام  طرفدار  تمام شود. من  تومان  میلیارد   300 تا 
این  در  است  اول  انتخابم  مسلما  هستم؟  یکی 

شرایط!»
آذرباد با ذکر این نکته که علم اقتصاد ایده آل گرایی 
نیست. علم اقتصاد بعضی وقتا بین بد و بدتر باید 
حدودي  تا  من  داد:«  ادامه  کنی،  انتخاب  را  یکی 
طرفدار سیاست هاي بانک مرکزي هستم، انقدر این 
فاصله بین دلار آزاد و دولتی را کم کرده که عملا در 
اقتصاد رانت محسوب نمی شود. آن چیزي که رانت 
به  را  دلار  شما  که  است  این  می شود  محسوب 
اشخاصی بدهی که کالا و خدمات را وارد نمی کنند. 
نفت  بصورت  و  است  هند  با   قرارداد  دبش  چاي 
است. چرا این پول به صورت چاي داده شده، چون 
قرار نبوده دلاري وارد شود. در واقع سیستم تهاتري 
بوده که بابت این پول فقط می توانستند چاي وارد 
کنند. مقصر آن بانک مرکزي نیست و نهادها نظارتی 
نیستند. اولا فضاي رقابتی ایجاد کنیم. اگر قرار است 
تخصیص ارز به چاي دهیم، چقدر بدهیم و در سال 
و  بودجه  برنامه  سازمان  وظیفه  است؟  نیاز  چقدر 

در  متولی  عنوان  به  باید  آنها  است  کشاورزي  جهاد 
بانک  فقط  اینکه  شوند.  داده  دخالت  ارز  تخصیص 
مرکزي تخصیص انجام دهد. دولت وقتی دچار فشار 
اقتصادي می شود، دوست دارد این دلار را به شرکتی 
دهد و ریال را بگیرد و درآمد ریالی برایش ایجاد شود. 
این سیستم اشتباه است. دقیقا مثل وقتی است که 
بازار خودمان کساد است و 3 هزار تخته فرش در انبار 
داریم و یکی می گوید صد تخته فرش می خواهم تو ته 
دلت 50 ، 50 است که طرف پولت را می دهد یا نمی

 دهد. ولی انقدر نیازمند پولی که می گویی بگذار بدهم 
امثالهم  و  دبش  چاي  شرایط  در  داد.  را  پولم  شاید 
می گوید  است  فشار  تحت  مالی  نظر  از  انقدر  دولت 
شاید بدهم شاید برگرد. این اتفاق تا زمانی که تحریم ها 

برداشته نشود وجود دارد.»
پول  دنیا  در  اصلی  مساله  می دانیم  داد:«  ادامه  وي 
است و پول قدرتمند و قوي دلار است. دلار هم در 
این  که  زمانی  تا  است  گردش  در  سوئیفت  سیستم 
تحریم ها را داشته باشیم، سوئیفت نداریم. دولت در 
تگناهایی قرار می گیرد و مجبور است تهاترهایی انجام 
با  دبش  چاي  با  رابطه  در  است.  پرریسک  که  دهد 
 3,5 و  دهند  انجام  تهاتري  شدند  مجبور  هندي ها 
میلیارد دلار تهاتر کنند و این پول نفت را با چاي. می
 توانستند با برنامه ریزي مناسب در طول 5 سال بین 
هندي ها  از  رقابت،  ایجاد  با  مختلف،  شرکت هاي 
بگیرند و چاي وارد کنند و خودشان هم منتفع شوند.»
به گفته آذرباد ما  باید سیاست واحدي داشته باشیم 
و تاریخ به ما ثابت کرده وقتی توازن قوا به وجود می آید 
ما از نظر سیاسی و اقتصادي، توسعه سیاسی بهتري 
با  دولت  امیدوام  داریم.  بهتري  اقتصادي  توسعه  و 
و  شرق  بین  را  قوا  توازن  این  دیپلماتیک  تلاش هاي 
غرب دنیا در روابط دیپلماتیک به وجود آورد. به نظر 
می رسد تا زمانیکه جنگ غزه و اوکراین تمام نشود این 
امکان براي ایران وجود ندارد. اگر نقدینگی شرکتهاي 
بافندگی بالاتر رود و درخواست نخ آکریلیک و نخ هاي 
دیگر بیشتر شود مطمئن باشید افزایش در حوزه مواد 

اولیه خواهیم داشت
مدیریت فرش جهان مهر با اشاره به شرایط رکود رد 
بازار فرش ماشینی گفت:« با توجه به رکود بازار دو راه 
حل داریم که من طرفدار راه اول هستم. اینکه برویم 
به سمت بازارهاي جدید و نمایشگاه هاي بین المللی 
کار کنیم و مشتریان جدید بگیریم و در تمام نمایشگاه
 ها شرکت کنیم. به دنبال بازارهاي صادراتی برویم و 
این صادرات را از محدود 250 میلیلون دلار که یک 
دهه است قفل شده، تکاپو دهیم و بازارهاي جدید 
کشف کنیم . بهتر است تولید را پایین بیاوریم.سال 
گذشته حدود 1 میلیارد و 50 میلیون دلار سهم بازار 
دلار  میلیون   700 است  امسال ممکن  بود   داخلی 
باشد. صنعتگران ما هنوز به سه شیفت بافی عادت 
دارند و نخ با بهره ایکس درصد می خرند. متاسفانه 
نمی توانم بگویم چند درصد است و انبارداري می کنند 
و از طرفی به بنکدار و نمایشگاه دار می دهند و چک
 هاي بلند مدت تسویه کنند باز هم انبارها پر است. 
داد،  ریال  نامحدود  به شما  کنید  فرض  حالا دولت 
اینکه  دارد؟    اي  فایده  ندارد چه  بازار وجود  وقتی 
یکسال دلار را 50 هزار تومان در نظر بگیریم و تورم 40 
درصد باشد، مسلم است به رکود می انجامد. از اول 
هم مشخص بود. وقتی که ما در سال 1400 واردات 
دلار  قیمت  دانستیم  می  و  داشتیم  آلات  ماشین 
از  آوردیم  ماشین  مهابا  بی  ما  می کند  پیدا  افزایش 
ترکیه و دیگر هیچ ماشینی در ترکیه نبود. با این حجم 
ماشین آلات آوردیم و میدانستیم راه خروجی از تولید 
و  می کرد  ورود  صمت  وزارت  باید  داشت  نخواهیم 
اگر مجوز می داد  نمی داد.   ورود ماشین آلات  اجازه 
باید شرایط خروجی را هم فراهم می کرد اگر صادراتی 
بود مشوق می گرفت ولی الان تنبیه می گیرد. ما از این 
می ارزان تر  را  فرش  ولی  می خریم  گران تر  نخ  طرف 
 فروشیم. چون برنامه ریزي منسجمی در زمینه واردات 
این است فرش  ماشین آلات نداریم. مدینه فاضله 
ارزان قیمت تولید کنیم و بتوانیم بازارهاي جهانی را در 
اختیار بگیریم. واقعیت دنیا نشان می دهد فرش در 
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محدوده متري ده دلار بازار خوبی دارد.»
بازار  مناسب  استراتژي  توضیح  با  ادامه  در  آذرباد 
گفت:«استراتژي  که در حال حاضر داریم نباید از دست 
دهیم استراتژي ما این بود که فرش ایرانی را به عنوان 
کالاي لوکس در دنیا معرفی کردیم. ما آن قسمت از بازار 
از  نباید  را  به ماست،  میلیون دلار متعلق  که سیصد 
دست دهیم. باید قسمت اول سعی کنیم آن را حفظ 
کنیم. قسمت دوم باید سراغ اقتصادهاي بزرگ تر و قوي
انباشت  اروپا، آمریکاي شمالی که   تر برویم مثل هند، 
سرمایه بیشتر است و خرید راحت تري انجام می دهند. 
فقط از طریق شرکت در نمایشگاه ها این بازار به دست 
می آید. البته در بلند مدت صنعت کفپوش به سمت 
خواسته ي کفپوش ارزان قیمت  حرکت می کند. شرکت
 هایی که در شانه و تراکم پایین هستند، معمولا شرکت
صادراتی  اتحادیه هاي  باید  هستند.  ضعیف تري   هاي 
اتحادیه  یا  کنسرسیوم  شکل   به  که  دهند  تشکیل 
قرار  بازار  از  براي قسمتی  را  کدام  هر  و  کنند  متشکل 
دهند. مثلا در بازار چین یک اتحادیه براي  فرش ارزان 
قیمت تشکیل دهند. اتاق بازرگانی کاشان خیلی خوب 
می تواند عمل کند. در فاصله چند ماهه تا دوبی ، مثلا 
ده شرکت را متحد کنند و هر کدام یک رگال فرش ببرند 
و هزینه را سرشکن کنند و مطمئن شوند که نتیجه می
به  منحصر  ما  قیمت  ارزان  صادراتی  بازار   گیرند. 
بازار  متاسفانه  می شد.  عراق  از  مقداري  و  افغانستان 
از دست رفته  از طالبان مقدار زیادي  افغانستان بعد 
ولی  نیست  افغانستان  در  خرید  توان  اصلا  است. 
بازارهاي دیگري در آسیاي میانه و شمال آفریقا هستند 

و که به دموتکس دوبی می آیند.»
آذرباد در بخش دیگر صحبت ها با اشاره به نوسانات ارز 
تا  و  داریم  را  کردن قیمت فرش  گفت:« بحث دلاریزه 
ضرر  ما  شود  عرضه  ریال  اساس  بر  قیمت  که  زمانی 
خواهیم کرد. ما میخواهیم ناوگان نوسازي شود و درآمد 
به ریال و ثابت است. ولی دلار هر روز افزایش پیدا می
 کند. این بحث را باید از طریق صنف به نتیجه برسم که 

25 دلار  1200 شانه متر مربعی  ترکیه، فرش  بازار  مثل 
است. اگر دلار 56 هزار تومان بود یا شصت هزار تومان، 
قیمت در می آید. ولی تابعی از ریال نگه داري و منتظر 
باشی چه اتفاقی میفتد تولیدکننده هم ضرر خواهد کرد. 
آیا امکان پذیر است صادرات را با واردات تراز کنیم؟ در 
حال حاضر صنعت فرش ماشینی چنین امکانی ندارد. 
این زیرساخت را ندارد و حداقل تا یک دهه آینده  اگر 
نشود،  دلار  میلیارد   4 تا   3 حد  در  گذاري  سرمایه 
همچین امکانی نخواهد داشت با توجه به تحریم ها و 
درآمد ارزي همچین سرمایه گذاري هم ممکن نیست در 

صنایع فرش ماشینی ایران انجام شود.»

اقتصاد دولتی موجب افت تولید است

کاشان حرف اول تولید فرش دنیا را می زند

احمد فرهی نام آشناي صنعت فرش و 
نساجی است. ورود او به فرش ماشینی 
شد.  آغاز  راوند  فرش  با  پنجاه  دهه  در 
این  درباره  را  فرهی  با  ماشینی  فرش  کوتاه  گفتگوي 

صنعت میخوانید.
فرهی با اشاره به اینکه اقتصاد دولتی براي صنعت مضر 
دارد.  وظیفه  سه  دولت  دنیا  همه  گفت:«در  است، 
دولت  مهم  کار  بهداشت.این  سه  و  آموزش  امنیت، 
در  باشد.  داشته  نباید  دخالت  تولید  در  ولی  است 
هرجاي کره زمین که اقتصاد دولتی شده نتیجه خوبی 
نبوده و نتیجه دولتی شدن صنایع نساجی در ابتداي 
انقلاب را می بینید. به دنبال همین دولتی شدن اقتصاد 

و صنعت ما مرتب افت تولید داشتیم.»
بنیانگذار گروه فرهی ادامه داد:«با اینکه ترکیه به لحاظ 
بلژیک هم  اول است، عربستان و مصر و خود  تولید 
هست ولی به لحاظ کیفیت حرف اول را ما می زنیم. از 
می نبودیم،  مواجه  تحریم  با  ما  اگر  هم  تولید  لحاظ 

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

 توانستیم اول باشیم . به نظر من اگر تحریم ها نباشد بالغ 
بر یک میلیارد دلار می توانیم صادرات داشته باشیم . 

مشروط بر اینکه بتوانیم با دنیا ارتباط داشته باشیم.»
این پیشکسوت صنایع نساجی در ادامه گفت:«صنعت 
از دید من دو ویژگی مهم دارد. یکی به روز بودن، دوم 
توسعه، اگر این دو ویزگی نباشد صنعت مضمحل می

 شود.  یکی از دلایلی که قالی ماشینی رشد خوبی داشت 
این بود که ماشین آلات جدید مرتب خریداري شد و 
مرتب توسعه داده شد. البته الان هم متاسفانه توقفی 

به خاطر دلار ایجاد شده است.»
وي درباره معضلات کارگري افزود:« کلا در همه جاي 
دنیا نیروي انسانی مهمترین عامل است.شما بهترین 
آموزش  نیروي خوب  ولی  باش  داشته  آلات  ماشین 
دیده و راضی نداشته باشی به جایی نمی رسی. کارگري که 
این  و  دارد  مسکن  مشکل  آید  می  کاشان  به  الان 
بدهد.  براي مسکن  باید  را  نصفش  دارد  که  درآمدي 
انگیزه لازم براي کار ندارد و این مشکلی است که داریم و 

روز به روز شدیدتر می شود.»

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»



مصاحبه کوتاه
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احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

اگر کارگر راضی باشد، تولید خوب است

نساجی  مدیریت  باف،  نخ  غلامرضا 
تندیس بیش از نیم قرن است که به کار 
نساجی اشتغال دارد. نساجی در خانواده 
او موروثی بوده است و در ابتدا با کار در کنار پدر وارد این 
حرفه شد. مصاحبه کوتاه فرش ماشینی با او را در ادامه 

می خوانید.
مدیریت شرکت نساجی تندیس با اشاره به اینکه نخ 
ترکیه بسیار گرانتر از نخ ایران است، می گوید:« نخ خوبی 
در همین شهر کاشان تولید می شود. کارخانه تندیس 
امکان  کاشان  بافنده هاي  کل  درصد   30 براي  حداکثر 
تولید نخ دارد. شرکت تندیس در حال حاضر 8 دستگاه 
بافت فرش 700 شانه و 1200 شانه دارد. نخ آکریلیک از 
نخ  تولید  خط  و  لا  سه   40 تا  می کنیم  تولید   21 نمره 
آکریلیک  از 40 سه لا تا نخ 70 هم تاسیس می شود.  
همچنین شرکت ایران ریس البرز در قزوین نخ ویسکوز در 

150 رنگ مختلف تولید می کند.»
را  ایران  صادرات  مشکلات  بزرگترین  از  یکی  باف  نخ 
تحریم می داند و ادامه می دهد:« مسائلی که براي ایران 
پیش آمده که براي تجارت با ایران فقط باید پول حواله 
کنی که هم به ضرر خارجی ها شده هم به ضرر ما شده 
است. بحث هاي سیاسی موجب این مسائل شده ولی 
مردم ایران غیور و پایدار و محکم پاي عقیده ایستادند و 
انشاالله این هم می گذرند .همه چیز به سختی می گذرد، 

ولی مردم راهش را بلدند.»
به گفته نخ باف کارگر ناراضی در این کارخانه نداریم. سه 
تا شعار داریم، نظام کاري، کیفیت تولید و فروش. وجدان 
یگانه حکمتی است که احتیاچ به قاضی ندارد. آخرین 
شعار هم این است رضایت کارگر، مواد اولیه خوب و 
فروش. ما اگر فروش داشته باشیم مواد اولیه فراوان 
می کند.  کار  باشد، خوب  هم  کارگر  رضایت  اگر  است، 

موفقیت را باید ایجاد کرد. 

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»
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تقویم نمایشگاه هاي 1403

تقویم نمایشگاهی سال ٢٠٢٤ و سال ١٤٠٣

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»

نخ و الیاف استانبول

از 22 تا 24 فوریه مطابق با 3 تا 5 اسفند 1402 در مرکز 
نمایشگاه و کنگره تویاپ استانبول

دموتکس دوبی

از 23 تا 25 آوریل 2024 مطابق با 4 تا 6 اردیبهشت ماه 
 (DWTC) 1403 در مرکز تجارت جهانی دبی

دموتکس شانگهای

 (NECC) 7 تا 9 خرداد 1403 در مرکز نمایشگاهی ملی

نمایشگاه فرش غازی آنتپ

28 تا 31 می 2024 مطابق 8 تا 11 خرداد 1403 در مرکز 
نمایشگاهی غازي آنتپ

نمایشگاه صنعت نساجی اصفهان سایتکس

14 تا 17 تیر 1403
محل دائمی نمایشگاههاي اصفهان
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تقویم نمایشگاه هاي 1403

احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»

ایتما آسیا

14 تا 18 اکتبر 2024 مطابق 23 تا 27 مهر 1403 در مرکز 
نمایشگاهی  (NECC)  شانگهاي

نمایشگاه فرش استانبول

7 تا 10 ژانویه 2025 مطابق 18 تا 21 دي 1403

هیم تکستایل فرانکفورت

14 تا 17 ژانویه 2025 مطابق با 25 تا 28 دي 1403

          دموتکس هانوفر

16 تا 19 ژانویه 2025 مطابق با 27 تا 30 دي 1403                                 

نمایشگاه فرش ماشینی تهران

23 مهر تا 26 مهر 1403 در محل دائمی نمایشگاه
 هاي بین المللی تهران 

نمایشگاه ایرانتکس

29 مرداد تا 1 شهریور 1403 
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احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»
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احمد فتاحی بنیانگذار فرش یلداي کویر 
دوم  نسل  میان  از  فتاحی  است. 
ایران  در  ماشینی  فرش  تولیدکنندگان 
است که هنوز مشغول به فعالیت است. گفتگوي کوتاه 
فرش ماشینی با فتاحی را درباره فروش فرش ماشینی و 

نمایشگاه ها بخوانید.
احمد فتاحی با ذکر این نکته که کاشان حرف اول تولید 
فرش دنیا را می زند می گوید:«من می خواهم بگویم حرف 

اول فرش دنیا کاشان است. ولی بعضی غازي آنتپ را از 
نظر آمار بالا می دانند. غازي آنتپ و ترکیه مزد کارگر حدود 
10 تا 5 برابر مزد کارگر ما است. قیمت انرژي 10 تا 5 برابر 
اینجا است. چرا غازي آنتپ و ترکیه توانسته بازارهاي 
جهانی را بیشتر داشته باشد؟ به دلیل اینکه ما تحریم 
داریم. مراودات ما  محدود است، اما کاشان در جهان 
پرچم نساجی را برافراشته و الان هم به یک حساب رتبه 
دوم می گویند ولی من قبول ندارم.  بخاطر هنري که در 
کاشان است در جهان اول است و پایتخت فرش جهان 

کاشان است!»

دارم،  کاشان  به  ایتکه عرق خاصی  بر  تاکید  با  فتاحی 
افزود:« در شهرك سلیمان صباحی به دلیل اینکه افراد 
فعال در یک قسمت جمع شدند، توانسته کاربردي تر 
عمل کنند. در کاشان هم فرش ماشینی در سه نقطه 
متمرکز شده ، امیرکبیر یک و دو، فتح المبین و راوند، ولی 
آن انسجامی که در شهرك سلیمان صباحی هست و 
همه کنار هم هستند،. توانست نام شان را مشهور کند. 
امیدوارم عزیزان ما و همشهریان ما در کاشان با اتحاد و 
همبستگی بیشتر بتوانند مشکلات کلی صنعت و کشور 
را با همکاري با شهرك سلیمان رفع کنند. من به شخصه 
آران و بیدگل هم جزئی از منطقه کاشان بزرگ می دانم و 

بی نهایت عرق خاصی به این منطقه دارم.»
به گفته فتاحی نمایشگاه ها رابطه صنعت را با مخاطبین 
نزدیک می کنند و همبستگی و شناخت بیشتري را بین 
تولیدکننده و مصرف کننده ایجاد می کند. مدیریت فرش 
مجازي  فضاي  در  امروز  اگرچه  می گوید:«  کویر  یلداي 
معرفی هاي گوناگون اتفاق می افتد، ولی نهایتا دیدن از 
و  و شناخت  است  دیگري  چیز  نمایشگاه  در  نزدیک 
بتواند  که  انجام شود  باید  با شخص حضوري  مراوده 
استمرار داشته باشد و اطمینان سازي بین طرفین ایجاد 

کند.»
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